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Odprtje prenovljene 
Zadruge Dobrla vas.
V soboto, 2. marca, bo 
slavnostno odprtje in bla
goslovitev prenovljenih pro
storov zadruge Dobrla vas. 
Začetek prireditve: ob 14. 
uri. Prisrčno vabljeni!

Podpredsednik slovenske vlade 
Deželak obiskal koroške Slovence
==  Strani 2/3

75. rojstni dan 
Zveze Sloven
skih zadrug
28. februarja 1921 je bila 
ustanovljena Zveza koro
ških zadrug. Preteklo 
sredo, 28. 2. 1996, sta 
upravni in nadzorni od
bor vabila na slavnostno 
sejo. Poleg drugih gratu- 
lantov so prišli čestitat 
tudi učenci Glasbene 
šole (skupno z vodjo 
prof. Sodjo): Marko in 
Janja Kassl, Meiina in 
Milena Reichmann, Petra 
Schellander ter duo violin 
Mihael Kassl in Smilja 
Portsch (slika).
Beri strani 10, 11.

Foto: Fera
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POLITIKA

Enotna lista se je pogovarjala 
s predsednikom koroških 
socialdemokratov AuBervvink- 
ierjem. Andrej VVakounig oce
njuje pogovor zelo skeptično.

Stran 2

KULTURA

Globašani pripravljajo škof
jeloški pasijon v režiji doma
čega župnika Petra Stickra. 
Premiera bo 17. marca 1996.

Strani 14/15

ŠPORT

Smučanje: Šentjanžan Daniel 
Užnik je na svetovnem prvenst
vu juniorjev (v Švici) v Super
veleslalomu dosegel odlično 8. 
mesto. Strani 5
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Nevtralnost ni ovira
Evropska zveza zahteva 

od Avstrije večje in manjše žrt
ve. Ena izmed velikih naj bi bila 
nevtralnost. V Avstriji se zaradi 
nekaterih namigovanj glede 
vprašljivosti popolne solidarno
sti v izrednih razmerah (voj
na!?), ki jih je slišati od nekate
rih ..evropskih" politikov, pojav
ljajo dvomi in celo odpor proti 
nevtralnosti. Stališča za in pro
ti si podajajo roko, pri čemer so 
zagovorniki še v prednosti. 
Kljub temu je zanimivo opaziti 
vse večje prodiranje mnenja, 
da je nevtralnost - nedvomno 
identitetni dejavnik Avstrijcev - 
zastarela in le ovira razvoj 
evropskega zbliževanja. Pada
jo argumenti kakor: Avstrija se 
ne sme izviti iz odgovornosti 
idr.

Zelo veliko plat v diskusiji 
o ustvarjanju evropskega duha 
je okupiralo vprašanje vojaške 
zavarovanosti. Nekaterim je tu 
nevtralnost seveda trn v peti. 
Govori se o naivnem pacifizmu 
ali totalni odpovedi mednarodni 
solidarnosti in s tem odpovedi 
skupni Evropi. Za podkrepitev 
proti nevtralnosti je kaj hitro pri 
roki dvomljiv imaginarni agre
sor, ki bi lahko napadel državo 
pripadnico EZ, Avstrija pa bi 
spor gledala s tako imenovane
ga otoka osrečenosti in s tem 
kršila evropsko solidarnost. V 
drugem primeru pa bi se seve
da lahko zgodilo, da bi bila Av
strija v sporu na milo in nemilo 
prepuščena usodi in upanju, da 
agresor ne bi bil za številko pre
velik. Vse te nevšečnosti lahko 
prikliče nevtralnost, ki naj bi bila 
popolnoma nasprotna evrops
kemu duhu!?

Zdi se, da gre miselni tok v 
napačno smer. Prej je res, da 
Evropo muči kompleks gole iz
postavljenosti ZDA, Rusiji in še 
kakemu potencialnemu so
vražniku. Zato se je treba pri
merno oborožiti, pardon, pre
ventivno zavarovati. Namesto 
da bi vsaj! vizije šle v smer 
boljšega sveta, se na vse kri- 
plje trudimo ustvarjati sume, 
negotovost in ustrahovanje s 
..preventivnimi" ukrepi.

Katera država EZ bi lahko v 
naslednjih letih prišla v med

državni spor? Kdo bi lahko bil 
od koga napaden? Od druge 
svetovne vojne v Eropi ni bilo 
spora med demokratičnimi 
državami (jugoslovanskega in 
ruskega je pogojil razpad zara
di dolgoletnih trenj). Tudi v Av
striji je oboroževanje v prete
klih petdesetih letih požrlo mili
jarde, ki bi jih z ozirom na dej
stvo, da je bilo ogromno drage
ga orožja zaradi zastarevanja 
spet in spet vrženo v ropotarni
co in zamenjano za sodobne in 
še dražje komade, lahko mirne 
duše porabili za druge stvari. K 
sreči se ni kaj zgodilo in je šel 
po gobe le denar. Kljub temu 
se moramo vprašati, ali je strah 
pred imaginarnim agresorjem v 
naših okoliščinah upravičen ali 
pa je argument o odpravitvi 
nevtralnosti zaradi solidarnosti 
z EZ le plod burne domišljije? 
Koga se zares bojimo? Rusov, 
islamskih fundamentalistov? 
Ali niso nevarnosti čisto druge 
narave? Spomnim se impresiv
nega filma, v katerem se afriš
ka ljudstva zaradi lakote in iz- 
koriščenja odpravijo na pohod 
v Evropo čez Gibraltar.

Smo v središče evropskega 
duha postavili tvorbo novega 
(vojaškega) bloka? Je to vizija 
jutrišnje Evrope? Se solidar
nost izpričuje samo še z 
orožjem v roki? Kakšen pomen 
ima, da za boljši jutri, ki menda 
hrepenimo po njem, žrtvujemo 
mozaike kot je nevtralnost, ki 
na najboljši način izpričujejo 
miroljubnost in nenevarnost?

Venomer se govori o od
pravitvi nevtralnosti, ne pa o 
posodobljeni spremembi. Mo
goča varianta bi morda bila ra
zširitev na EZ: brž ko tuja drža
va napade članico EZ, postane 
nevtralnost brezpredmetna. 
Gremo še korak dalje: brž ko 
se Avstrija vojaško čuti ogrože
no, čeprav še niti ona niti ka
tera od članic EZ ni vpletena v 
spor, parlament lahko razvelja
vi nevtralnost za dobo
ogroženja.

Nevtralnost je tudi tu in da
nes zelo koristen prispevek k 
zbliževanju ne samo na 
evropski, temveč tudi na sve
tovni ravni.

Sklad za pospešanje obmejnega gospodarstva ?
Janko Deželak, podpredsednik slovenske vla

de in minister za gospodarske odnose in razvoj, 
se je pretekli torek, 27. 2., srečal s političnimi, 
gospodarskimi in kulturnimi predstavniki koroških 
Slovencev.

NARODNI
Clfir ' KOROŠKIH 
OVC.': SLOVENCEV

Na sedežu NSKS so podpred
sednika slovenske vlade Janka 
Deželaka - spremljal gaje državni 
sekretar dr. Peter Vencelj - po
zdravili predsednik NSKŠ Nanti 
Olip, predsednik EL Andrej Wa- 
kounig, predsednik CAN Karel 
Smolle in tajnik KKZ Nužej Tolmai- 
er.

Nanti Olip je izrazil svoje veliko 
zadovoljstvo nad obiskom visoke
ga predstavnika slovenske vlade 
(kakor je znano, se vladni pred
sednik dr. Drnovšek, nasprotno 
od podpredsednika Deželaka, do
slej še ni srečal s Slovenci na 
Koroškem - op. ured.). Podpred
sednika slovenske vlade je opo
zoril na posledice, ki jo povzroča 
razcepljenost v naši narodni 
skupnosti. V tej zvezi je omenil, 
da so pri usklajevanju proračuns
kih sredstev iz Ljubljane sodelo
vale vse slovenske komponente; 
edina, ki se ni odzvala povabilu 
na usklajevanje, je bila ZSO in v 
njo vključene organizacije.

Osrednje poglavje pogovorov s 
podpredsednikom slovenske vla

de je bilo gospodarsko vprašanje 
Janko Deželak je znan kot 
kušen gospodarstvenik in kompe 
tenten gospodarski politik. Taki 
Nanti Olip kakor Andrej Wakouni< 
sta poudarila pomen slovenski 
gospodarske dejavnosti na dvoje 
žičnem ozemlju.

Temu naj bi mdr. služil posebe 
sklad, „čigar uboraba bi bila po 
nadzorom slovenskega pariš 
menta" (Deželak). Podpredsedni 
slovenske vlade je dal tudi vedeti 
da je treba finančne intervencije-1 
strani slovenske države v vsakefl 
oziru legalizirati. Deželak dobe
sedno: „Načini financiranja, ka vodstvom predsednika 
kršni so bili v prejšnjih časih, njkom- sv. Franca Rutarja in 
vsak način ne pridejo več v poš P°dpredsendika dipl. trg. J. 
tev!“ Sicer pa je minister Dežela* Habemika. Tudi na sreča- 
zelo dobro obveščen o politični* nJu s SGZ je bila glavna 
problemih naše narodne skupno tei7|a pogovora vprašanje: 
sti in je v tej zvezi poudaril, da m kakšne so možnosti gospo- 
je „v veliko pomoč Naš tednik, * arskega sodelovanja s 
ga redno prebiram". °venijo po zapiranju

ske vlade srečal z zastopniki Slo:=:==r-- 
venske gospodarske zveze p o1

Podpredsednik slovenske vlade Janko Deželak (drug! z leve) je v spremstvu 
dr. Venclja obiska! NSKS, EL, CAN, KKZ in SGZ.

nik poudaril tudi na podijski 
razpravi v Tinjah (o njej 
poročamo na posebnem 
mestu), je v zadnjih letih in
vestiralo v Sloveniji več ko 
700 avstrijskih podjetij (v 
vrednosti 3 milijard šil.), v 
Avstriji pa s strani Slovenije 
praktično ni bilo nobenih in
vesticij. Toliko bolj bi zato bil 
potreben sklad za pospeše

vanje obmejnega gospo
darstva v življenjskem pro
storu manjšine" (tako „urad- 
ni“ naslov projekta, za kate
rega se zavzema SGZ). Da 
jemlje Slovenija zamisel o 
takem skladu zelo resno, 
sta potrdila tako minister 
Deželak kakor državni se
kretar dr. Vencelj.

Janko Kulmesch

Aktualni pogovor
Mag. Jože j Picej, tajnik SGZ:
„Se vse odprto"

Naš tednik: SGZ se zavzema za poseben 
sklad za pospeševanje prekomejnih koopera
cij. Kako naj bi ta sklad funkcioniral?
Mag. Jozej Picej: Ta sklad naj bi financirala tako 

slovenska kakor koroška stran. Slovenija naj bi 
sredstva prispevala iz državnega proračuna, s stra
ni Koroške pa je še vse odprto. Gre predvsem tudi 
za vprašanje, ali lahko dobi za take pobude od EU 
posebna sredstva. Sklad sam pa bi lahko podpiral 
prekomejne kooperacije z raznimi pospeševalnimi 
Instrumenti, kot npr.: prevzem jamstva, nevračilna 
pospeševalna sredstva (nichtriickzahlbare Forder- 
gelder) ali prispevek za znižanje obrestne mere 
(ZinszuschuG).

Kdo naj bi upravljal sklad?
To vprašanje je absolutno odprto. Ena možnost 

je, da bi bil pri uradu dr. Venclja, druga pa, da bi 
deloval v okviru Deželakovega ministrstva. Če pa 
se ga bi udeležila Koroška, bo gotovo moralo priti 
do mešane družbe.

Ima Koroška resen namen, da se udeleži ta
kega sklada?
Na to vprašanje bi odgovoril takole: Problem 

mešanih podjetij je bil tudi na dnevnem redu zadnje 
seje kontaktnega komiteja Koroške in Slovenije. Je 
SGZ že vodila pogovore z gospodarskimi predstav
niki Koroške. V naslednjih dneh pa bodo sledili tudi 
pogovori s politiki.

-Kuj-

Nerazumljiva odsotnost deželnega glavarja
Zanimiva podijska razprava SGZ v Tinjah s kompetentnimi udeleženci.

Pogovor Enotna lista - 
AuBervvinkler. v sredo, 28. 
2. 1996, je namestnik deželne
ga glavarja AuBervvinkler sprejel 
delegacijo Enotne liste (VVakou- 
nig, Vouk, Pipp, Sadovnik). 
Enotna lista je AuBervvinklerju 
predstavila vse modele za ure
ditev manjšinskega zastopstva 
v deželnem zboru in poudarila, 
da se je pripravljena pogajati o 
vseh modelih, če sta zagotovlje
ni dve osnovni točki: da se

Tema podijske razprave (prete- 
1 torek) je bila: „Avstrija - Slove- 
'Ja, sosedstvo z velikimi gospo- 
arskimi možnostmi?" Povabljeni 

E° blli deželni glavar dr. Christof 
ernatto, podpredsednik sloven- 
e vlade oz. minister za gospo- 

arstvo in razvoj dipl. ekon. Janko 
jvezelak, dr. Arnulf Schatzmayr 

oroška gospodarska zbornica) 
I, Podpredsednik SGZ dipl. trg. 
aoza Habernik. Vsi so se vabilu 
i ^Val' - razen deželnega glavar- 

v | n to. čeprav se naj bi srečal z 
ar|ezom Deželakom, podpred-

manjšinski mandatar izbere
posebnem volilnem okolišu i"S6ri .,

■ anikom slovenske vlade terna demokratičen način v sploš-ko . - —- ----- -
nih volitvah. Nadalje je EL zah-tikn^et7entn|m gospodarskim poli- 
tevala spremembo zakona o na-ni n^,Zematta Je zastopal dezel- 
rodnih skupinah in jasno zavrni- anec ma9- Raimund Grilc, 
la najnovejše izjave Delovne Kako pomembna bi bila nav- 
skupnosti narodne skupine vd°^n°st deželnega glavarja, je 
SPO v tej zvezi. Predsednik °kazal potek razprave. Vsi podij- 
VVakounig je po pogovorih dejal,"* diskutanti so si,bili edini, da 
da žal ni imel občutka, da bi seaudi avstrijsko-slovensko so- 
pri SPO karkoli premaknilo z^dstvo velike gospodarske mož-

vendar jih bi bilo tudi treba

Z leve: dipl. trg. J. Habernik, dr. A. Schatzmayer, dr. R. Grilc, J. Deže
lak in mag. R. Grilc

mrtve točke. nosti -
Večji meri izkoristiti. Še posebej

sta na to opozorila dipl. trg. J. Ha
bernik in dr. Schatzmayr.

Dipl. trg. Habernik se je zavzel 
za ..pospeševanje prekomejnih 
kooperacij s strani Slovenije in 
Koroške" (beri tudi članek „Sklad 
za pospeševanje obmejnega gos
podarstva?"); poleg tega si pod
predsednik SGZ želi, da bi „Ce- 
lovec postal bolj mednaroden" oz.

„center znanja za trgovanje z ju
govzhodom", vendar pogreša pri 
deželni vladi in gospodarski zbor
nici ustrezne pobude in podpore.

Dr. Schatzmayr je naštel vrsto 
neizkoriščenih možnosti, od so
delovanja na drugih tržiščih preko 
uresničevanja prekomejnih pro
jektov s pomočjo EU pa do boga
te multietnične kulturne ponudbe

za turiste. Zelo jasno se je izrekel 
za učenje jezikov sosedov in kriti
ziral, da „smo mentalno preveč 
zaprti". Njegova velika želja je, da 
bi se Slovenija čim prej vključila v 
EU.

Minister Deželak je poudaril, da 
je gospodarska strategija Sloveni
je usmerjena na zahodnoevrops
ka tržišča „in ne na Balkan". Kot 
prvo nalogo slovenske vlade je 
označil, da omogoči vse okvirne 
pogoje za tržno gospodarstvo. V 
tej zvezi je omenil tudi vladni os
nutek oz. lastninsko zakonodajo, 
ki naj bi bila „enaka kakor avstrij
ska". „Če bomo našo pravno ure
ditev prilagodili evropski ravni, 
bomo rešili tudi probleme z Itali
jo", tako Deželak. Glede varstva 
slovenske manjšine v Italiji pa je 
mnenja, da bi morali to zadevo 
urediti na podlagi reciprocitete 

Podijsko razpravo v Tinjah je 
spretno in duhovito vodil dr. Ro
land Grilc.

-Kuj-
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Jože vvakounig

Z MOJEGA 
VIDIKA

Pri denarju
... je prijateljstva 

konec, pravi pregovor. 
Denar je sveta vladar, pra
vi neki drugi. Sveto pismo 
govori o krivičnem mamo- 
nu (Luka 16, 9). Rekov bi 
lahko našteli še pa še.

Zgovorna je beseda našega 
življenja. Okoli denarja se na
vsezadnje suka vse. Potreben 
nam je za življenje. Smo sužnji 
denarja, vseeno, ali ga imamo 
ali ga nimamo, je dejal nekdo.

Okoli vsot, ki se prelivajo znot
raj naše narodne skupnosti, se je 
vnel že marsikateri hudi prepir.

Ne da bi kaj tvegal, si upam stavi
ti glavo na to, da se bojo razku
hali prav pri razdeljevanju denar
ja spori, ki bojo krepko na krepko 
premikali našo srenjo slovensko. 
Ni nas sicer veliko, a ko gre za 
oven k in žvenk, znamo zatuliti, 
kakor nas bi bilo na milijone.

Država zahteva od nas
državljanov vse večje žrtve, da 
bi spravila svoje denarce v red. 
Lahko se kregamo na politike, 
kar nam iz grla vre, dejstvo pač 
je, da smo vsi skupaj kar udobno 
živeli na javni in na skupni 
račun. Tega bo treba poravnati. 
In poravnali ga bomo vsi skupaj,

nekaterim se bo država stegnila 
občutneje v žep, drugim manj, 
največ bo pač moral prispevati 
široki srednji sloj.

Že leta so trezni politiki in 
gospodarstveniki svarili. Ideolo
gija in strah pred posledicami pri 
volitvah sta bila močnejša. In še 
so polnili socialne košare, še ta
krat, ko so bile vreče že prazne. 
Pred leti bi stroški za zdravljenje 
državnih denarjev bili občuteno 
nižji.

Nisem cmeravzar, ne
tožim rad, nočem se pomilovati. 
Plačal bom svoj prispevek. Kot 
gimnazijski učitelj sem državni 
uslužbenec, sem pragmatiziran v 
svoji službi, sem uradnik. Od 
svoje plače ne morem prikriti niti 
poknjenega groša. Ker kratko- 
malo zaslužim preveč, nobeden 
od mojih treh odraslih otrok za 
študij na univerzi ni dobil do zdaj 
nobene državne podpore, kateri 
se pravi štipendija. Ko so še ho
dili v gimnazijo, so seveda dobi
vali učbenike brezplačno, kakor 
vsi drugi, uživali so brezplačne 
vožnje, kakor vsi drugi, tudi šolni
ne niso plačevali, kakor vsi drugi 
ne.

Pa smo tam. Mladini se je ust
varil lažni vtis, kakor da je vse to 
brezplačno. Mladino so silili v 
laž. Resnico, da vse to seveda 
precej stane, da morajo seveda 
starši plačevati za vse to s svoji
mi davki in siceršnjimi prispevki, 
so znali razni mojstri zlikanih in 
zlizanih besed nadvse spretno 
zagrniti.

Varčevalni ukrepi bojo 
mladino zelo prizadeli. Šolska 
vzgoja in šolski pouk sta moč
no na udaru. Krčili bojo ure, go
tovo jih bojo tudi skrajšali. To 
bo prizadelo precej kolegic in 
kolegov, ki so za zdaj še dobili 
zaposlitev. Ena izmed posledic 
bojo tudi večji razredi (do zdaj 
po zakonu do 30). Kakovost 
pouka bo gotovo trpela. Žrtev 
bo naša mladina, ki jo bojo pri
krajšali tudi pri socialnih zade
vah (razne doklade in druge 
ugodnosti). Močno v skrbeh 
moram reči, da so prav pri mla
dini merili s čisto napačnimi 
merami.

Spet me je srečal rek iz svete
ga pisma. V knjigi pregovorov 
(17, 16) pravi: „Cemu naj bo 
denar v bedakovi roki? Da kupi 
modrost, ko nima razuma?"

Politizacija šolstva?
Slovenija ima novo šolsko 

zakonodajo. Čeprav je šlo za 
povsem strokovna vprašanja, se 
je vsa zadeva po nepotrebnem 
spolitizirala. Sporen naj bi bil 17. 
člen zakona o osnovni šoli, ki 
določa, da vsaka osnovna šola v 
zadnjih treh razredih devetletke 
ponudi učencem na družbeno- 
humanističnem področju ne le 
tujega jezika, temveč tudi pouk 
o verstvih in etiki. Ta predmet, ki 
je izbirni in nekonfesionalen, pa 
je v zadnjih dneh botroval k še 
večji polarizaciji slovenskega 
političnega prostora in tudi jav
nosti.

Predvsem politiki Zdru
žene liste socialnih demokratov 
(ZLSD) so s tezami, da pomeni 
sporni predmet ponovno uvaja
nje verouka v šole, tako zaved
li javnost, da je ta še zdaj zme
dena in nesposobna preudar
nega premisleka o tem, kaj 
sploh pomeni ..nekonfesionalen 
pouk v verstvih in etiki". To ne 
bo verouk - daleč od tega - 
niti predmet o katoliški Cerkvi 
ali celo širše, o krščanstvu - 
čeprav evropska civilizacija te
melji na tem verstvu - temveč 
predmet, ki ga bo učenec ob 
pomoči staršev izbral ali pa tudi

ne, pri njem pa bo spoznal tako 
krščanstvo kot islam in budi
zem ter nekaj malega o raznih 
verskih skupnostih, katerih je v 
dvomilijonski Sloveniji 27. Za 
pripadnike nekdanjega režima, 
ki so v osnovne šole pred mno
gimi leti uvedli predmet nekakš

ne družbeno-moralne vzgoje, 
pri kateri so ..pravoverni" učitelji 
poučevali samo in izključno 
marksistično oziroma komuni
stično moralo, je zdaj greh in 
nedopustno, da bodo naši otro
ci nekaj več vedeli o različnih 
ljudeh in njihovih verovanjih.

Vendar bo prav ta predmet - 
če bo izpeljan tako, kot je za
stavljen - pripomogel k večji 
strpnosti med različnimi ljudmi, 
civilizacijami in verstvi.

Neverjetna mržnja zoper 
vse, kar samo diši po Cerkvi, je v

zadnjem času pri nekaterih 
strankah (prednjačita ZLSD in 
Slovenska nacionalna stranka 
Zmaga Jelinčiča) v Sloveniji do
segla vrhunec. Potem ko državni 
svet ni izglasoval odložilnega 
veta na zakon o osnovni šoli, je 
Združena lista začela kampanjo

za razpis referenduma, s kate
rim naj bi Slovenci preprečili 
uvajanje predmeta o verstvih in 
etiki v osnovne šole, kajti kot 
pravijo, se z njim v šole uvaja 
tudi politizacija in ideologizaci- 
ja, saj o ..religiji in etiki ni mo
goče govoriti brez ideološkega 
odnosa". Krščanski demokrati 
so to potezo označili kot poceni 
nabiranje političnih točk v volil
nem letu.

Šolska zakonodaja, ki
je bila od začetka sprejemanja 
pred dvema letoma predmet 
raznih političnih iger v smislu: 
šola naj bo čim bolj obvladlji
va, je torej sprejeta, vendar se 
s tem prav zaradi 17. člena 
zakona o osnovni šoli nekateri 
ne morejo sprijazniti, čeprav 
za uvajanje predmeta o verst
vih in etiki obstajajo strokovni 
razlogi. Res je sicer, da vsebi
na predmeta še ni znana, toda 
o tem ne odločata vlada in 
državni zbor, pač pa strokovni 
svet, ki bo poskrbel za vse
binsko prenovo programov ce
lotnega izobraževanja. In da 
ne bo prihajalo v šolah do po
litizacije, je kot varovalka po
seben člen zakona o javnih 
vrtcih in šolah, ki izrecno pre
poveduje vsako politično delo
vanje. Vendar se zdi, da zgod
ba o šolski zakonodaji še ni 
zaključena.
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Vodstvo Strojnega krožka Podjuna je s preteklim poslovnim letom zelo zadovoljno. Z leve: blagajnik Peter 
Kert, predsednik Marko Trampusch in poslovodja Franc VVutte. Foto: Kumer

Strojni krožek je danes 
že velika kmetijska firma
Strojni krožek Podjuna je leto 1995 zaključil z velikim prirastkom in po obse

gu prometa in delovnih ur ustreza podjetju z devetimi nastavljenci.

V Globasnici je imel preteklo 
soboto Strojni krožek Podjuna 
svoj redni občni zbor. Krožek je 
dobil v preteklem letu 10 novih 
olanov in jih zdaj šteje 160. Osno
vna zamisel strojnega krožka je 
gopodarsko smiselna skupna 
uporaba kmetijskih strojev v okvi- 
ru strojnega krožka, v katerem 
Posemezni kmetje ponujajo storit- 

s svojimi stroji drugim kme
tom. Ta oblika kmetovanja je da- 
jtos zdaleč najcenejša in gospo
darsko najbolj smiselna, če želi 
kmet ostati s svojimi produkcijski
mi stroški še konkurenčen. Strojni 
rožek ima nalogo, da profesio

nalno opravlja koordinacijo med 
.'mi kmeti, ki ponujajo storitve, 
'n tistimi, ki jih naročajo.

Rezultati. Po pristopu Av- 
Ifiiek EU so se gospodarska iz
hodišča za naše kmete še dodat
no zaostrila in je vsak kmet moral 
začeti še bolj računati in kalkulira- 
'• Pfav zaradi tega so se kmetje 

v p°djuni še v večji meri pričeli 
Posluževati ponudb strojnega 
r°žka, ker se večini kmetov ne 

jtotoča nabaviti zlasti strojev, ki jih 
met mogoče potrebuje le nekaj- 
rat na leto. V letu 1995 so člani 
r°žka za druge člane s stroji na
bili 13.889 ur (1994: 11.185

” Kmetje, ne bojte se 
rednega knjigovodstva. 

Svoje knjigovodstvo vsa
ko leto predložim finanč
nemu uradu in ob koncu 
leta dobim nazaj kar pre

cej denarja. ”
Ing. Rudolf Lenar, predsednik

KOROŠKIH STROJNIH KROŽKOV

ur), kar ustreza prirastku 24%. 
Skupno s sosedsko pomočjo in 
socialno sosedsko pomočjo so 
kmetje v okviru strojnega krožka 
za druge kmete opravili 21.096 
ur. To ustreza prometu 3,8 mio.

šilingov. Ta denar ostane v 
kmečkih vrstah in ne gre za na
kup strojev. V primerjavi z letom 
1994 je to prirastek v višini 21%. 
Napredovanje je z velikim zado
voljstvom vzel na znanje pred
sednik krožka Marko Trampusch, 
ki je prepričan, da se bodo rezul
tati krožka tudi v letu 1996 pomi
kali navzgor, ker vedno več kme
tov spoznava, da se s krožkom 
gospodari cenejše.

Poslovodstvo Merodajno 
za uspešno delovanje krožka je 
nedvomno profesionalno vodenje 
poslovodstva, ki je v rokah Glo- 
bašana Franca VVutteja, ki je za 
kmete praktično ves dan doseg
ljiv in poslovanje koordinira v po
polno zadovoljstvo članov. Poslo
vodja pa pristojen tudi za koordi
nacijo socialne sosedske pomoči, 
v okviru katere si kmetje med se
boj pomagajo v primeru bolezni. 
513 krat je poslovodja v letu 1995 
posredoval delovno pomoč, 
kmečka zavarovalnica je za ta 
dela plačala kmetom 213.102,- 
šil. K doslejšnjim rezultatom in 
razvoju je podjunskemu strojne
mu krožku čestital tudi predsed
nik koroških strojnih krožkov ing. 
Rudolf Lenar.

KMETIJSTVO IN PROMET

Predpisov ne 
podcenjevati
Šef koroške žandarmerije 

polkovnik Adolf Reiter je pre
daval članom Strojnega krož
ka Podjuna o prometni varno
sti kmečkih strojev. Vedno 
znova se zgodijo težke pro
metne neserče, pri katerih 
nosijo sokrivdo tudi kmetje, 
ker niso imeli svojih traktorjev 
in strojev v takem stanju, da 
bi ustrezali prometni varnosti.

Predvsem zadaj pri strojih 
večinoma manjkajo varnostne 
tablice oz. osvetljava, kar je 
lahko usodno predvsem zve
čer in pri slabih svetlobnih 
razmerah. Številne hude pro
metne nesereče pričajo o 
tem, kako nevarno je lahko, 
če se kmet vozi na javnih ce
stah s traktorjem in strojem, 
ki ne ustrezata varnostnim 
predpisom. Kmet ima dolž
nost, da pri strojih s tablami, 
ki reflektirajo luč, vidno zaz
namuje širino stroja (levo in 
desno) in njegovo dolžino. 
Polkovnik Adolf Reiter je de
jal, da si kmetje lahko sami 
pomagajo pri izdelavi var
nostnih pripomočkov. V ta na
men bo Strojni krožek z Rei- 
terjem priredil poseben infor
macijski večer za vse kmete, 
na eni izmed kmetij pa bodo 
vse stroje opremili po najno
vejših varnostnih predpisih. 
Na tej kmetiji si bodo kmetje 
lahko ogledali, kje lahko iz
boljšajo prometno varnost
svojih strojev.

Polkovnik koroške žandar
merije Adolf Reiter je pozval 

kmete, naj skrbijo za pro
metno varnost svojih kme

tijskih strojev.
Silvo Kumer
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ČESTITAMO
PRIHODNJO SREDO

Učenci TAK na 
sejmu „učnih 
firm“ na Dunaju

10 učencev (pospremila 
jih bosta mag. Isop in mag. 
Huditz) Trgovske akademije 
bo od 6. do 8. marca na Du
naju sodelovalo oz. predsta
vilo, po posebnem učnem 
načrtu pripravljeno, ponudbo 
na sejmu „učnih firm". Tam 
bodo popolnoma postavljeni 
na samostojne noge, saj 
morajo vse sami storiti, od 
priprave in okrasitve razsta
višča do predstavitve po
nudbe (Alpen Adria unter- 
wegs Ges.m.b.H.) in trženja. 
Na sejmu bo sodelovalo nad 
100 trgovskih akademij iz 
vseh držav EU, Srednje in 
Vzhodne Evrope. Odprtje 
sejma pa bo v sredo, 6. 
marca 96, ob 14.30 v „Aus- 
tria Center Vienna".

Ravnateljica Trgovske 
akademije mag. Maja Am- 
rusch-Hoja: ..Pričakujem, da 
bodo uspešno delali in se 
mnogo naučili ter pridobili 
mnogo ključnih kvalifikacij!"

Sejem organizira sekcija 
za poklicno izobraževanje 
pri ministrstvu za pouk in 
kulturo, skupaj z organizaci
jo Austrian Center tor Trai- 
ning Firms.

Osebni praznik je obhajala 
Marija Kuežnik, za kar ji pri
srčno čestitamo in želimo vse 
najboljše. Čestitkam se pridru
žujejo vsi domači.

Za minuli rojstni dan čestita
mo Mariji Piskernik, po do
mače Boštli iz Lobnika pri Že
lezni Kapli. Vse najboljše in na 
mnoga leta!

V Selah pri Žitari vasi je slavil 
70. rojstni dan Leo Kogoj. Ob 
tem visokem osebnem jubileju 
iskreno čestitamo in želimo vse 
najboljše, zlasti trdnega zdravja 
in osebnega zadovoljstva!

Minuli petek je slavila osebni 
praznik Mici Klemenjak iz Št. 
Ožbolta. Vsi člani društva upo
kojencev Št. Jakob prisrčno če
stitajo ter kličejo na mnoga zdra
va in milosti polna leta. Čestitke 
upokojencev veljajo tudi Dini 
Štornik iz Leš, ki prav tako slavi 
osebni praznik. Prisrčnim čestit
kam in najboljšim željam se pri
družuje uredništvo NT.

V sredo, 28. svečana, je ob
hajal 87-letnico Jožef VVakou- 
nig, Kovačev atej iz Mlinč. Za 
ta visoki življenjski jubilej od sr
ca čestitamo in kličemo na 
mnoga leta!

Abrahama je srečal Karl Li- 
puš iz Remšenika. Ob tem le

pem okroglem jubileju iskreno 
čestitamo in želimo vse najbolj
še tudi v prihodnjih 50 letih.

Pretekli ponedeljek je obha
jala rojstni dan Marija Lessiak 
z Djekš. Prijatelji in domači iz 
Globasnice iskreno čestitajo ter 
želijo mnogo osebne in dru
žinske sreče. Čestitkam se pri
družuje uredništvo NT.

Naslednje voščilo je name
njeno Garnbratovemu očetu z 
Metlove, ki je obhajal 89. rojstni 
dan. Ob tem visokem osebnem 
prazniku iskreno čestitamo in 
želimo vse najboljše, zlasti trd
nega zdravja in osebnega za
dovoljstva! Čestitkam Našega 
tednika se pridružujejo vsi do
mači.

Mala Irina Rassinger iz Št. 
Jakoba je obhajala rojstni dan. 
Vse najboljše in mnogo uspeha 
v šoli!

V Selah na Kotu je preteklo 
soboto slavila 75-letnico Mici 
Oraže, po domače Hirsinja. Za 
ta visoki jubilejni praznik prisrč
no čestitamo in želimo vse naj
boljše, zlasti trdnega zdravja in 
osebnega zadovoljstva!

Rojstni dan_ slavi Uršula Un- 
terberger iz Št. Ruperta v Veli
kovcu. Prisrčnim čestitkam in 
najboljšim željam domačih se 
pridružuje uredništvo NT, ki 
kliče slavljenki na mnoga zdra
va in sreče polna leta!

Letos, v prestopnem letu, zo
pet obhaja rojstni dan Kazimir 
Silan iz Male vasi pri Škocija- 
nu. K visoki obletnici življenja 
mu čestitajo člani društva upo
kojencev Podjuna in uredništvo 
NT. Čestitke veljajo tudi Jožefu 
Hoblu iz Pogrč, ki prav tako 
obhaja osebni praznik.

Naslednje voščilo je name
njeno župniku loške fare, mag. 
Stanku Olipu, ki je obhajal 
rojstni dan. Iskreno čestitamo 
in želimo veliko Božjega bla
goslova, predvsem trdnega 
zdravja in osebnega zadovolj
stva. Čestitkam Našega tedni
ka se pridružuje 90-letna faran
ka iz Loč, ki se zahvaljuje za 
obiske in tolažbo.

27. rojstni dan je obhajal 
Sepi Piskrenik iz Sel na Šajdi. 
Prisrčno čestitamo in želimo 
vse najboljše, zlasti mnogo

sreče in osebnega zadovolj
stva!

Preteklo nedeljo je obhajala 
58. rojstni dan Mici Smolle, 
mežnarica v Šmiklavžu ob Dra
vi. Prisrčno čestitamo in želimo 
vse najboljše tudi v prihodnje. 
Čestitkam Našega tednika se 
pridružujejo vsi farani in do
mači.

V Lipici na Radišah je obha
jala 60-letnico Ani VValter, po 
domače Kučnikova Ani. Slav
ljenki iskreno čestitamo in želi
mo mnogo Božjega blagoslova, 
predvsem trdnega zdravja in 
osebnega zadovoljstva!

Pred nedavnim je obhajal 
rojstni dan in god Albin Male iz 
Sel na Kotu. Slavljencu iskreno 
čestitamo in kličemo na mnoga 
zdrava in milosti polna leta! Če
stitke veljajo tudi ženi Mici za 
osebni praznik.

Osebni praznik je obhajala 
Marija Kargl iz Bač. Čestitamo 
in vse najboljše tudi v prihod
nje!

Rojstni dan in god obhaja 
Pepca VVakounig iz Dvora pri 
Pliberku. Ob tem dvojnem 
prazniku iskreno čestitamo in 
želimo vse najboljše, zlasti 
zdravja in osebnega zadovolj
stva!

Društvo upokojencev Pliberk 
čestita za osebni praznik na
slednjim članom: Erni Partl z 
Bistrice pri Pliberku, Francki 
Lubas iz Vogrč in Francki Ko- 
šutnik iz Libuč. Vsi ostali člani 
iskreno čestitajo ter kličejo slav
ljencem na mnoga zdrava in mi
losti polna leta. Čestitkam se 
pridružuje uredništvo NT.

Minulo sredo je obhajal rojst
ni dan Franc Valeško iz 
Drveše vasi pri Pliberku. Prisrč
nim čestitkam in najboljšim že
ljam uredništva NT se pridružu
jejo EL, SJK in NSKS.

Te dni je praznovala macj. 
Angelika Picej-Muller iz St.
Primoža osebni praznik. Prisrč
no čestitamo in vse najboljše 
tudi v prihodnje!

Gabi Pegrin iz Mlinč in Mar
tinu Rutarju iz Št. Vida v Pod
juni se je rodila hčerkica Elena. 
Srečnima staršema iskreno če
stitamo, mali Eleni pa želimo 
vse lepo in dobro na življenjski 
poti. Čestitkam Našega tednika 
se pridružujejo vse prijateljice 
in prijatelji.

ČESTITKA TEDNA
Osebni jubilej 
Milana Blažeja

Te dni praznuje vodja Mo
horjeve tiskarne Milan Blažej iz 
Galicije svoj 40. življenjski jubi
lej. Kdor slavljenca pozna, ve, 
da je nadvse dosleden tako v 
poklicnem življenju kakor pri 
opravljanju izvenpoklicnih na
log. Od tega profilira predvsem 
SAK, kateremu služi že od pr
ve ure. Kot blagajnik SAK je 
postal že prava ..institucija". Mi
lan Blažej pa je tudi kot vodja 
Mohorjeve tiskarne zelo kon
struktiven poslovni partner in 
eden izmed tistih, ki vedo ceniti 
osnovna pravila v gospodar
skem sodelovanju.

Uredništvo Našega tednika mu za osebni jubilej prisrčno česti
ta. Želimo obilo uspeha in osebnega zadovoljstva. Čestitkam NT 
se pridružujejo NSKS, EL, SAK, „Klub 26“ ter sodelavke in so
delavci Mohorjeve tiskarne.
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Preteklost ni več zgolj zgodovina
Na pobudo Franca Lesjaka iz Goselne vasi so se zbrali prejšnjo nedeljo absol

venti tinjske kmetijske šole 2. letnika (1955/56) v Tinjah.

Jubilej štiridesetletnice je 
vzbudil toliko lepih spominov 
na ..tinjske čase", na vse raj- 
ne učiteljice in učitelje, na 
marsikatero dogodivščino, 
Predvsem pa na dobro podla- 
P°' ki jo je dala tinjska šola 
bodočim kmetom.

Nekateri so ostali „zvesti“ 
svojemu poklicu, drugi pa so 
se morali preusmeriti na dru- 
9a gospodarska težišča. A 
VSI tinjski absolventi so po
nosni na „svojo šolo'1 in so s 
vojim osebnim poklicnim us

pehom dokazali, da se niso 
bom za šolo, temveč za življe-

Sv. mašo za vse rajne uči- 
‘eijice in učitelje ter tudi za 

nekdanje učence je daro- 
I a dekan Hanzej Dersula, ki 
k udi sam absolvent tinjske 
• e^iske šole, a se je pozne- 
božji"'■ 23 kmetovanje na

t<Tden izmed še živečih uči- 
!?|J®V dipl. inž. Walter 

chmutz se je tudi zelo rad 
uaeiežii tinjskega srečanja in 

sv°jem nagovoru pred- 
sem Poudaril takratni veliki

Prejšnjo nedeljo so se absolventi nekdanje tinjske kmetijske 
šote - 2. letnik (nekateri s svojimi soprogami) srečali v Tinjah, 

kjer jih je „pozdravil“ tudi naš fotograf Marijan Fe ra.

pomen tinjske zamisli, ki se 
je sedaj razvila v pomembno 
izobraževalno ustanovo.

Jože Kopeinig je absolven
tom razkazal novi dom z vab
ljivimi prostori in s čudovito 
umetniško opremo.

Absolventi, ki so bili povab
ljeni na to jubiljeno srečanje s

svojimi ženami, so se „v svo
jih Tinjah" zelo dobro počutili 
in že napovedali nadaljnja 
taka srečanja tudi za vse dru
ge letnike.

Zgodovina ni preteklost, 
preteklost je živa v sedanjo
sti. Naj bi bila tudi še v 
prihodnosti.

Iz tinjske kronike

Petmesečni tečaj 1955/56 
kmetijske šole v proštiji v Ti
njah so oblikvoali:

Franc Bluml, Št. Janž 
(umrl); Janko Dobernik, Bre
je; Janko Korenjak, Trebije 
pri Šmarjeti; Filip Gritsch, 
Gorenče; Stanko Grilc, Pod
kraj (Libuče); Fric Hudi, Glo
basnica; Franc Lesjak, Go- 
selna vas; Janko Krasnik, 
Dob; Janko Maček, Suha 
(umrl); Janez Ogris, Vrdi pri 
Kotmari vasi; Simon Pietnik, 
Gorenče (umrl); Rihard Po
točnik, Grablje pri Pliberku; 

Gabrijel Roblek, Sele; Valentin Roblek, 
Sele-Borovnica; Franc Skuk, Senčni kraj 
pri Pliberku; Franc Skuk, Suha; Franc 
Spieler, Ruda (umrl); Peter Štern, Stara 
vas; Lorene Tschertou, Slov. Plajberk; 
Andrej Urbas, Št. Rupert pri Velikovcu; 
Jakob VVastl, Dobrla vas in Valentin Wu- 
zella, Reka pri Št. Jakobu.

Sklepnemu izpitu je prisostvoval škof 
dr. Jožef Kostner. Z uspehom je bil prav 
zadovoljen. Sklepno pobožnost je opravil 
kot škofov namestnik kanonik dr. Rudolf 
Bluml (29. 3. 1956).
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Na kratko

Pliberk, v soboto, 2. 
marca 1996, vabi Društvo 
kulturni dom v Pliberku ob 
10.30 na polaganje temelj
nega kamna, ki je nekak 
simbolični začetek gradnje 
kulturnega doma. V Posojil
nici Bank Pliberk (v kletni 
dvorani) bodo po slavnosti 
imeli vsi obiskovalci mož
nost, da se seznanijo s pro
jektom, ki ga je načrtoval ar
hitekt Karl Vouk.

Model kulturnega doma v 
Pliberku, katerega bodo v 

soboto začeli graditi.

Kulturni dom bo med dru
gim imel pod svojo streho 
veliko kulturno dvorano, 
prostore za vaje, društvene 
prostore, restavracijo, trgo
vino in športno dvorano, ki 
bo v kletnih prostorih. Grad
benima dela je Društvo kul
turni dom, kateremu predse
duje ek. sv. Fric Kumer, da
lo domačemu gradbenemu 
podjetju Liesnig iz Pliberka. 
Društvu kulturni doma je 
doslej uspelo zbrati precej
šnja javna finančna sredst
va v Sloveniji in Avstriji, za 
dograditev doma pa bo pot
rebno še precej denarja in 
prav zaradi tega društveniki 
pozivaj narodnjake, naj dar
ujejo za gradnjo.

Škocijan. občinski 
svet v Škocijanu bo nasled
nji torek, 5. marca 1996, ob 
19. uri razpravljal o sklenitvi 
pogodbe z nastajajočo druž
bo za gradnjo in upravo 
drsališča.

Vogrče. V četrtek, 7. 
marca 1996, bo ob 19. uri 
pri Florijanu predavanje o 
kmetovanju v evropski zve
zi. V ospredju bodo vpra
šanja spomladanske setve. 
Na predavanje vabi Kmečko 
izobraževalna skupnost 
(KIS).

Palčki/Zvverge so 
odprli svoj novi dom
Otroško varstvo za otroke v starosti od 1 do 4 let je za občine Pliberk, Suha, Šmihel ir 

Globasnica spet zagotovljeno. Palčki so v novi hiši v Pliberku spet odprli svoja vrata.
Otroška skupina Palčki je zara

di prostorskih težav nekaj mese
cev delovala le deloma. Zdaj je s 
pomočjo pliberških občinskih poli
tikov bilo možno najti udobno 
hišo, ki jo je dal v najem živi- 
nozdravnik Dumpelnik. Prostore 
so člani društva adaptirali za 
otroško varstvo, ki je v možno od 
ponedeljka do petka od 6.30 do 
17.30. Otroke nadzorujejo tri vz
gojiteljice, ki so za varstvo otrok v 
teh letih posebno šolane. Varstvo 
otrok je posebno pomembno za 
starše, ki morajo na delo, otrok 
pa v tej starosti v otroških vrtcih 
še ne vzamejo.

Otroke je možno prijaviti oseb
no pri Palčkih/Zvverge v Pliberku, 
Hubertusvveg 5, ali pa telefonično 
04235/4032.

Silvo Kumer
Otroška skupina Palčki je v Pliberku našla nove lepe prostore in spi 

sprejema v varstvo otroke v starosti od 1 - 4 tet.

Ali bo deželni vladi uspelo 
streti upor proti velekanalom?

Ali zadostuje odredba Sicklove prepovedi ponikanja očiščenih vodnih odplak, da bocti 
klonile vse južnokoroške občine in začele graditi velekanale?

Globasnica. Župan Albert 
Sadjak je v pismu Našemu tedni
ku dementiral očitke, češ da sta 
on in referent za odplake Paul 
Robnik imela konkretne pogo
vore z zastopniki zveze odplak 
Dobrla vas-Velikovec. Sadjak 
piše, da je kot župan pisal zveza 
odplak Velikovec-Dobrla vas ter 
Pliberk-Bistrica je obe prosil za 
gradbenotehnične, finančne in 
gospodarske informacije o možni 
gradnji kanalizacije.

Drugače vidi zadevo občinski 
odbornik EL Bernard Sadovnik, 
ki očita Sadjaku in Robniku, da st 
se na tihem skušala pogoditi z 
dobrolskim županom Pfeifferjem, 
ki si iz gospodarskih razlogov želi 
priključek Globasnice na svojo 
kanalizacijsko omrežje. Tak pri
ključek pa bi pomenil za večino 
globaških občanov neodgovorno 
visoke stroške, zdaleč čez 
70.000,- šil. Sadovnik je pozval 
globaške občane k uporu proti 
možni priključitvi k zvezi odplak 
Dobrla vas-Velikovec. Nadalje je

Sadovnik najavil še ostrejši upor 
proti prepovedi Sicklove o poni
kanju očiščenih vodnih odplak, na 
osnovi katere dežela Koroška 
očitno skuša prisiliti podjunske 
občini h gradnji kanalizacij.

Globaško občinsko predstoj- 
ništvo je bilo v tej zadevi na po
sebnem razgovoru pri dež. sv. 
Sicklovi v Celovcu, kjer so dobili v 
principu potrjeno, da je Sicklova 
prepovedala ponikanje očiščenih 
vodnih odplak z namenom, da s 
tem prisili vse občine h gradnji 
velekanalov.

Pliberk/Bistrica, za me
sto Pliberk je odločitev o gradnji 
nove kanalizicije očitno že padla. 
Dežela je dala občini rok do leta 
2000, da popravi ali na novo zg
radi kanal za mesto Pliberk. To 
pa nedvomno pomeni, da bo 
občina Pliberk tudi centralne kra
je okoli Pliberka, kot Nonča vas 
ali Drveša vas, priključila na ka
nalizacijo. Ali se bo tej kanali
zacijski mreži priključila tudi obči

na Bistrica, še ni jasno, ker je 1 
tej občini tendenca k decentralf 
rešitvi še vedno zelo velika. Tod! 
prej mora tudi v občini Bistrici 
odločati občinski svet, katerem' 
pa se ni treba nujno ravnati p1 
Sicklovi odredbi, ki v praksi nimf 
zakonske moči.

BilČOVS. V Bilčovsu upa go 
vornica iniciative proti velekanali 
Ingrid Zablatnik, da bo bilčovšK 
občinski svet konec marca d 
občinski seji sklenil izstop iz zve 
ze odplak srednji Rož. Pravno j1 
po mnenju Zablatnikove __ eno 
stranski izstop možen. Če t 
Bilčovščanom uspelo izstopiti, t 
se lahko takoj lotili lastnega dece 
tralnega projekta. Zablatnikov1 
pa bo skušala v okviru korošk' 
platforme proti velekanalom do 
seči, da se naredijo tudi konkretf : 
koraki proti odredbi Sicklove. Ze 
blatnik: „V trenutnem položaj1 j 
moramo vsi nasprotniki veleke 
nalov vleči ze eno vrv, potem b1 
uspeh večji."

Silvo Kume
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Slovenska gim
nazija priključena 

na „ISDN“
Celovec. Pred kratkim je Zvez

na gimnazija in zvezna realna 
f gimnazija za Slovence dobila po

leg navadnega priključka na mo
dem še digitalni priključek za t. i. 
ISDN (Jntegriertes Sprach-Da- 
ten-Netz“) s številko 328290.

S tem hoče šola dijakom omo
gočiti uporabo omrežja Internet v 
okviru pouka informatike.

Ker je lokalni ponudnik Interne
ta Univerza Celovec dosegljiv le 
po modemu, ZG/ZRG za Sloven
ce ne more uporabljati digitalne- 

4 ga priključka za Internet. Z digi
talnim priključkom ISDN je do
segljiva hitrost prenosa podatkov 
64.000 bys (bitov na sekundo), z 
modemom pa le 14.400 bys. S 
tem bi se telefonski stroški bist
veno zmanjšali, kar bi bil važen 
Prispevek k varčevanju.

S priključkom „online“ imajo di- 
I jakinje in dijaki ZG/ZRG za 
6 Slovence neomejen dostop do 

vseh podatkov v omrežju Internet 
Po vsem svetu. Te informacije 
lahko uporabijo v vseh učnih 
predmetih. Prof. Martin Urbajs s svojo skupino dijakov informatike iz 6. A raz

reda Slovenske gimnazije Celovcu.

Bojan I. Šnabl do
bitnik nagrade 

UNESCO
Dunaj/Svinča vas. V Ljubljani 

je pred kraktim prejel mag. Bojan 
lija Šnabl nagrado, ki jo je razpi
salo Društvo za Združene narode 
za Republiko Slovenijo. Nagrado 
je mladi magister, ki je doma pri 
Tomanu v Svinči vasi in živi na 
Dunaju, dobil za svojo magistrsko 
delo, francosko- nemško- 
slovenski- frazeološki slovar, ki je 
izšel v okviru konvencije UNES
CO o svetovni dediščini. Bojan I. 
Šnabl je na Dunaju in v Parizu 
študiral prevajalske vede; je sin 
Andreja in Zofije Sturm iz Svinče 
vasi.

I Ciril Štern dvorni svetnik
t
t Rikarja vas. Pred nedavnim je 

;6 avstrijski generalni konzul Ciril 
vi stern dobil za zasluge, ki si jih je 
K‘ Pridobil za svoje zgledno službe- 
Io n° delo, podeljen naziv dvorni 
jr svetnik. Avstrijski diplomat iz Ri- 
4 karie vasi v Podjuni je v teku 
it sv°ie službene kariere deloval po 
<& pSem svetu, od Caracasa do 

e°grada, kjer je bil tudi general- 
ni konzul. Po vsem svetu so ga 

ie ve no spremljali tudi žena in otro

ci. V letih od 1983 do 1988 je bil 
Ciril Štern tudi predsednik 
Slovenskega atletskega kluba, ki 
se je v času njegovega predsedo
vanja povzpel v koroško ligo.

Ciril Štern namerava v dogled
nem času stopiti v zasluženi po
koj, trenutno pa je na zdravljenju 
v bolnici. Po tej poti mu želijo do
mači in domače Slovensko prosv
etno društvo Danica hitro okre
vanje.

Je to bii napreklicno zadnji nastop ansambla „Planinski sekstet"?

Comeback za en večer
Globasnica. Pred osmimi leti se 

je popularni Planinski sekstet za 
vedno razšel. Znani domači „Ster- 
nov“ ansambel je bil v 80-tih letih 
znana daleč čez meje in je bil tudi 
na turneji po Avstraliji. Po dolgih 
12 letih igranja so se člani ansam
bla odločili, da se razidejo. Pred 
štirinajstimi dnevi pa se je zgodil 
„čudež'‘: Planinski sekstet je pono
vno nastopil. Člani ansambla so 
se kot vneti pristaši SAK odločili

za benefični nastop za naraščaj 
SAK. Pri Šoštarju je v nabito polni 
dvorani spremljalo comeback an
sambla nad 700 obiskovalcev, ki 
pa so očitno res zadnjič videli in 
slišali sekstet v živo. Sef skupine 
Izidor Štern je po prireditvi najavil, 
da je to bil zadnji nastop, čeprav je 
tudi on imel v očeh marsikatero 
solzo nostalgije. Glasbeni ljubitelji 
pa upajo, da tudi ta odstop ne bo 
ostal za vedno nepreklicen.
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MIHAEL ANTONITSCH
predsednik Zveze slovenskih zadrug

Slovensko zadružništvo
je gospodarska ustanova, ki je 
danes enako kakor pred 75 leti 
bistvenega pomena za gospo
darstvo koroških Slovencev. 
Kakor 1921 je tudi danes nalo
ga Zveze slovenskih zadrug, da 
kot deželna organizacija slo
venskih zadrug na dovjezičnem 
ozemlju južne Koroške združuje 
zadruge in pospešuje njihovo 
gospodarstvo.

Čeprav se je število zadrug v 
zadnjih petdesetih letih stalno 
zmanjševalo, je zadružništvo 
kot tako postalo zmeraj moč
nejše, ker so se posamezne za
druge združevale v večje enote, 
ki so tako desegle boljšo gospo
darsko osnovo. Morali smo 
stopnjevati našo konkurenč
nost, predpogoj temu pa je do
seg takšne velikosti, da posa
mezna zadruga lahko dobro 
posluje. ■

Danes je v Zvezo slovenskih 
zadrug včlanjenih 8 posojilnic, 5 
blagovnih zadrug in 1 živino
rejska zadruga. Slovensko za
družništvo daje delo približno 
300 sodelavcem in je tako eden 
od močnejših gospodarskih ste
brov koroških Slovencev.

Splošna zaostritev gospodar
skih predpogojev zahteva tudi 
od nas, da se stalno prilagaja
mo in stopnjujemo našo pro
duktivnost. V tej luči je tudi tre
ba videti naša prizadevanja za 
reorganizacijo blagovnega po
slovanja, ker je zadružništvo na 
blagovnem področju važen se
stavni del slovenskega zadruž
ništva.

Letos smo opustili bla
govni oddelek Zveze slovenskih 
zadrug in ga nadomestili s firmo 
Zadruga market center trade. 
Blagovno poslovanje je bilo od 
Božanske ceste v Celovcu pre
meščeno na dva regionalna 
skladišča, kar je po našem 
mnenju osnovni predpogoj za 
dobro poslovanje na blagov
nem področju. Naš cilj v nasled
njem je to, da nadaljujemo z 
modernizacijo vseh zadružnih 
objektov, da stopnjujemo našo 
produktivnost, da se vključuje
mo v mednarodno poslovanje in

da tako ohranimo naše zadruž
ništvo kot močan steber gospo
darstva koroških Slovencev.

Kakšne so možnosti našega 
zadružništva po pristopu Avstri
je k Evropski uniji? Na blagov
nem področju vidimo, da vse 
večja konkurenca, ki jo je prine
sel pristop Avstrije k Evropski 
uniji, spravlja nekatere blagov
ne zadruge v težave. V strukturi 
Raiffeisenovih zadrug Avstrije 
je že prišlo do sprememb, saj je 
v različnih zveznih deželah pre
vzela večinsko lastništvo 
BayWA. Na Koroškem je lansko 
leto prevzela 51% pri koroški 
WHG (Lagerhaus).

Pričakovati je, da bo BayWa 
začela prestrukturiranje z vsemi 
možnostmi, ki jih ponuja tržno 
gospodarstvo. Glavni koraki 
prestrukturiranja ležijo v tem, da 
mislijo zapreti nerentabilne 
poslovalnice, kar v preteklosti iz 
znanih vzrokov ni bilo mogoče. 
Sanacija naj bi bila izpeljana te
kom naslednjih dveh let.

Problemi zadružništva.
npr. pri Konsumu, bi laho pri
vedli do vprašanja, ali je sistem 
zadružništva kot tak zastarel. 
Pravosodno ministrstvo zaradi 
poslovnih problemov pri dveh 
velikih zadružnih organizacijah 
pripravlja spremembe zadruž
nega zakona v nekaterih bistve
nih točkah. Zakon o zadrugah 
naj bi bil spremenjen po vzorcu 
zakona o delniških družbah.

Največje spremembe je 
pričakovati pri nadzornem od
boru, ki naj bi deloma dobil 
kompetence občnega zbora za
drug, pri predpisih o eksterni re
viziji in objavljanju finančnih 
pročil, pri poenotenju zakonskih 
predpisov, ki so sedaj vsebova
ni v raznih zakonih in pri 
vprašanju jamstva zadružnikov. 
Vsekakor naj bi spremembe 
služile boljšemu vpogledu v de
jansko gospodarsko stanje za
drug, tako da si lahko poslovni 
partnerji zadrug ustvarijo sliko o 
dejanskem gospodarskem 
stanju odjemalcev in da v bo
doče ne pride več do poravnav 
ali celo do stečajev in izgube 
terjatev.

Prepričan sem, da je zadruž
ništvo kot tako prav tako varno 
kakor so to delniške družbe, ker 
je vsak sistem samo tako dober 
ali slab kot so to njegovi odgo
vorni odbori ali poslovodje. Za
radi tega vas vse, dragi odbor
niki, dragi sodelavci, pozivam k 
sodelovanju, da bomo tudi v 
naslednjih letih uspešno poslo
vali in da bomo gospodarsko 
močni šli v novo tisočletje. 
Želim si zato, da bi naše sloven
sko zadružništvo na Koroškem 
slavilo še mnogo lepih obletnic.

SLOVENSKO ZADFtNIŠTV
Ob 75-letnici Zveze 

slovenskih zadrug sta
njen upravni in nadzorni 
odbor preteklo sredo, 28. 
2., vabila na slavnostno 
sejo. 28. februarja 1921 je 
bila namreč ustanovljena 
Zveza koroških zadrug.

Povabljeni so bili v prvi 
vrsti odborniki in sodelavci 
ZSZ. Za jubilej pa so česti
tali tudi predsednik NSKS 
Nanti Olip, predsednik 
ZSO dr. Marjan Sturm in 
predsednik SGZ kom. sv. 
Franc Rutar.

Zgodovino Zveze slo
venskih zadrug je prikazal 
ravnatelj Slovenskega 
znanstvenega instituta dr. 
Avguštin Malle (njegova 
izvajanja-objavljamo na 
posebnem mestu).

Zelo zanimivi so bili tudi 
misli in podatki, ki jih je 
posredoval predsednik 
kom. sv. Miha Antonič.

Mladi zadružniki o pomenu ZSZ

...oNIKA LUTNIK
(Zveza-Bank)

V preteklosti je Zveza slo
venskih zadrug bila v pomoč 
predvsem koroškim Slovencem 
in njihovi samostojnosti. Za pri
hodnost pa želim, da bi razširila 
svoje poslovanje na celo Koroš
ko.

MARKO BUCHVVALD 
(Posojilnica-Bank Pliberk)

Slovenski narod lahko preživi 
samo tedaj, če ima zdravo go
spodarstvo. Želim, da bo slo
vensko zadružništvo tudi v 
prihodnosti naprej delalo v prid 
slovenstva.

ISABELA LOMSEK
(Zveza-Bank)

V preteklosti je zadružna zve
za nudila Slovencem podporo, 
katere jim Nemci niso dali. 
Želim pa, da bi se v prihodnosti 
tudi večinski narod v večji meri 
posluževal ponudb ZSZ.

Ohraniti kot 
močan gpodarski steber koroških Slovencev

./

DR. AVGUŠTIN MALLE
ravnatelj Slovenskega znanstvenega inštituta

Za slovensko zadružni
štvo na Koroškem so bile pred 
ustanovitvijo Zveze koroških za
drug pomembne štiri zadružne 
centrale: Zveza slovenskih po
sojilnic v Celju do leta 1909, Za
družna zveza v Ljubljani do leta 
1920, za nekatere slovenske po
sojilnice koroška krščanskoso
cialna Centralna blagajna med 
1900 do svojega poloma 1910 in 
Zveza kmečkih zadrug na Ko
roškem, ki je imela zaradi svoje 
liberalne odnosno nemškona- 
cionalne usmeritve v deželi go
spodarsko privilegiran položaj.

Tako celjska kot tudi ljubljan
ska zadružna zveza sta imeli na 
Koroškem svoje pododbore, 
ljubljanska v hotelu Trabesinger 
tudi svojo pisarno. Po sprejetju 
zadružnega zakona 1903, ki je 
predpisal obvezno revizijo za
drug, so imele zadružne centra
le predvsem sledeče naloge: 
opravljale so zdaj obvezno revi
zijo, bile denarne centrale svojih 
članic, jih oskrbovale s potrebni
mi tiskovinami, spodbujale usta

navljanje novih zadrug in pri tern 
pomagale s pravnimi in drugimi 
nasveti ter šolale odbornike.

Lastne zadružne centrale 
koroški Slovenci v tej dobi niso 
mogli ustanoviti, čeprav zasledi; 
mo tudi take pobude. Zadružni 
zakon je dovoljeval delovanje 
take centrale šele pri 50 člani
cah.

Leta 1914 je imelo slovensko 
zadružništvo na Koroškem tole 
strukturo:

40 kreditnih zadrug 
7 živinorejskih zadrug 
2 mlekarski zadrugi 
1 konzumno društvo 
1 gospodarsko zadrugo 
1 zavarovalno društvo proti 

požarnim škodam

Po plebiscitu samostoj
na zadružna centrala po
plebiscitu so potekali sredi de
cembra 1920 prvi pogovori o 
ustanovitvi samostojne sloven
ske zadružne centrale. Delo pri
pravljalnega odbora je vodil Va
lentin Podgorc, ki je 28. februar-
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predsedoval tudi ustanovnem 
občnemu zboru Zveze koroški! 
zadrug, registrirana pa je bil, 
nova zveza 8. septembra 1921 
Zvezi koroški zadrug je v prvil 
mesecih pristopilo 33 zadrug, di 

■ 7. 1924 je bilo sprejetih nadalj 
njih 12. v prvem desetletju delo 
vanja je bilo izbrisanih potem : 
zadrug, tri pa so bile sprejete. J 

vezo vred je torej slovensko za 
oruzništvo ob „anšlusu“ štelo 4. 
zadrug.
. Prvega predsednika je b 

voljen Janez Vospernik, ki je ti 
1 0 00Pravljal'do 8. februarji

o, nakar mu je sledil Florijai 
nff?SCh' Ta Je' bii izvoljen zi
Predsednika 13. 6. 1935.

Namen in cilji Zveze ko
roških zadrug. Zveza koro
ških zadrug je prevzela vse nalo
ge ljubljanske Zadružne zveze. 
Revizijska pravica se ji je pri
znala šele 3. 12. 1923. Vse delo 
Zveze je v bistvu na osnovi 
smernic občnih zborov opravljal 
ožji odbor. O namenu in pomenu 
Zveze v zapiskih občnih zborov 
in sej načelstva in nadzorstva ne 
beremo domala ničesar, več mis
li o njeni funkciji najdemo v 
poročilih z občnih zborov Politič
nega in gospodarskega društva 
za Slovence na Koroškem. Vr
hovni cilj Zveze naj bi bil, da 
ohrani pri življenju slovenske po
sojilnice in da poleg kreditnega 
zadružništva razvije še blagovno 
in konzumno. Gospodarska za
druga v Sinči vasi naj bi se raz
vila v Južnokoroško gospodar
sko zadrugo s podružnicami po 
vsej južni Koroški in naj bi preskr
bovala vse člane s kmetijskimi in 
gospodinjskimi potrebščinami, 
skrbela naj bi za vnovčevanje 
njihovih gospodarskih pridelkov, 
prevzemala naj bi dobavo kmeti
jskih pridelkov in izdelkov ter širi
la med člani strokovno znanje s 
poučnimi gospodarskimi shodi, 
predavanji, izdajanjem spisov in

pismenimi navodili dajala nasve
te v gospodarskih zadevah. Zve
za naj bi uredila vse slovenske 
denarne zavode na Koroškem, 
skrbela naj bi za strokovno izob
razbo ter zadosten naraščaj mla
dih posojilničarjev in izurjenih 
uradnikov v zadružnih poslih, da
jala pa naj bi posameznim poso
jilnicam in posameznim članom 
potrebna navodila in pojasnila ter 
postala denarna centrala za vso 
slovensko zadružništvo. Zveza je 
imela v prvih letih obstoja enega 
revizorja in potem še drugega.

Izobraževanje Zveza je 
prirejala do leta 1937 svoje last
ne izobraževalne tečaje, pošiljala 
je mlade na zadružniško šolo in 
na večtedenske tečaje v Ljublja
no ter sodelovala glede izobraže
vanja s Slovensko krščansko so
cialno zvezo. V okviru izobraže
valnih tečajev te kulturne orga
nizacije je redno predaval Valen
tin Podogrc o zadružništvu. Stal
no je propagiral potrebo razveja
nega zadružnišva, ki naj bi obse
galo poleg kreditnega in blagov
nega še nakupovalne in prodajne 
zadruge, živinorejske, sadjarske 
in zadruge za nakup in skupno 
uporabo kmetijskih strojev. Teča

ji so potekali po posameznih doli
nah navadno v zimskih mesecih. 
Nekateri Zvezini so trajali tudi po 
dva tedna.

Navezovanje in ločeva
nje. V ospredju prizadevanj 
Zveze naj bi bilo tudi navezova
nje na avstrijske gospodarske 
ustanove, paralelno naj bi pote
kalo ločevanje od Ljubljane. Pro
ces navezovanja in ločevanja je 
potekal do leta 1927. Vztrajanje 
na „narodnih pravicah", konkret
no pri slovenskem poslovnem je
ziku, je hromilo sodelovanje z 
avstrijskimi zadružnimi centrala
mi. To sodelovanje je potekalo 
potem preko Splošne zadružne 
zveze kmečkih zadrug za Avstri
jo na Dunaju in preko Girocentra- 
le, ki sta od leta 1928 izvajali tudi 
revizijo zadružne centrale, med
tem ko je revizija prej potekala 
po navodilih deželnega sodišča 
kot trgovskega sodišča. Zveza je 
sodelovala tudi z Bank fur Karn- 
ten, denar so slovenske posojil
nice nalagale pri deželnem hipo
tekarnem zavodu. Čeprav so po
tekali na Koroškem pogovori o

Dalje na strani 15
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FRANC KORBAR IN
MAGDA KOREN-KORBAR:

Mohorjeva je te dni za
ložila kaseto in zgoščenko 
(CD) ..Koroške slovenske 
narodne pesmi za trobento11. 
Izdal jo je znani glasbenik 
Franc Korbar, mož Šentja- 
kobčanke Magde Koren, ki 
je v 70-ih letih zaslovela 
mdr. s popevko ..Jaka gre v 
Tivoli11. Najnovejšo 
odlično - Korbarjevo kaseto 
ali CD lahko kupite v Mohor
jevi knjigarni.

.. da bi se slovenska 
narodna pesem 
ohranila med mladino"

Janko Kulmesch

Frane

'orbar
tS&OROŠKE 
SLOVENSKE 
NARODNE PESMI 
ZA TROBENTO

iS&ARNTNER 
SLOVVENISCHE 
VOLKSUEDER FUR 
TROMPETE

.Prekrasen izraz. Zal mi je
NT: Bi se na kratko predsta
vili našim bralkam in bral
cem.
Franc Korbar: Z vsem srcem 

sem od svojega 8. leta privržen 
glasbi. V lanskem letu 1995 
sem imel 40-letnico nastopanja 
na odrih. Danes poučujem tro
bila na Glasbeni šoli v Grosu
pljem in v Ljubljani ter s svojim 
ansamblom občasno nastopam 
na koncertih in televizijskih od
dajah.

Izdali ste zgoščenko (CD) 
..Koroške slovenske narod
ne pesmi za trobento". Ste s 
Koroško posebej tesno po
vezani?
Koroška slovenska pesem je 

neločljivi del Slovenske ljudske 
pesmi in prekrasni izraz čustvo
vanja našega naroda. Tudi v 
mojem srcu je vseskozi prisotna. 
Za snemanje te zgoščenke (CD- 
ja) pa ima nesporno zasluge 
moja ljubljena žena Magda Ko
ren, ki je Koroška Slovenka iz Št. 
Jakoba v Rožu in moja najboljša 
prijateljica - glasbena sodelav
ka. Realizacijo tega projekta mi 
je s svojim razumevanjem in lju
beznijo do Koroške slovenske

pesmi 
omogočil 
direktor 
založbe 
Mohorje
ve družbe 
v Celovcu 
Dl Franc 
Kattnig.

V čem 
je po
seb
nost 
Vaše 
najno
vejše
zgoščenke?
Koroška pesem je že posneta v 

številnih vokalnih oblikah. Ven
dar je posebnost tega projekta in
strumentalna izvedba z dokom- 
poniranimi deli in v obliki zabavne 
glasbe. Vse to sem napisal in 
posnel z željo, da bi se slovenska 
pesem čimbolj ohranila med mla
dino in bila bolj dostopna ljudem, 
ki našega jezika ne razumejo. 

Kako sprejema občinstvo v 
Sloveniji koroške pesmi? 
Kljub veliki poplavi najraz

ličnejše glasbe, mislim in upam, 
da ima slovenska pesem vsaj 
možnost preživetja.

Kako ocenjujete odnos Slo
vencev v Sloveniji do Slo
vencev na Koroškem?
V zgodovini povezuje Sloven

ce po vsem svetu nevidna nit. Ta 
nit so naša beseda, pesem in 
srce, z eno besedo naša sloven
ska kultura in dediščina, ki nas 
vse druži in povezuje . . .

NT: 
Doma 
si v Št. 
Jako
bu, že 
vrsto 
let pa 
živiš in 
delaš v 
Ljub
ljani.
Kaj si 
delala 
v zad
njih le
tih?

Maada Koren-Korbar: Zaradi 
študija sem odšla v Ljubljano že 
pred 18 leti. Pred 9 leti sem se 
poročila z glasbenikom Francem 
Korbarjem. In z njim do danes ži
vim povsem ..glasbeno življenje". 
Skupaj ustvarjava, delava in na
stopava na raznih koncertih in te
levizijskih oddajah.

In kaj so tvoji trenutni delov
ni načrti?
Trenutno se ukvarjam s petjem 

in pisanjem besedil za razne an
samble in soliste, občasno delam 
tudi kot producent v snemalnem 
studiu.

Si s Koroško in s svojimi 
sošolci ter prijatelji iz Koro
ške dijaške zveze še pove
zana? V kateri obliki?
S Koroško sem še vedno zelo 

povezana, saj v Št. Jakobu živijo 
moji starši in jih z možem zelo 
rada in pogosto obiskujeva, ker 
nama s svojo ljubeznijo nudita 
drugi dom.

S sošolci sem se na žalost 
srečala prvič šele na 20. obletni
ci mature, ker smo precej raztre
seni po raznih deželah in vsak 
živi svoje življenje.

V 8 letih skupnega šolanja 
smo bili med seboj zelo poveza
ni in žal mi je, da tega prijateljst
va ne negujemo tako, kot si mor
da vsak v svojem srcu želi.

Isto velja za Koroško dijaško 
zvezo.

Na žalost drži stari pregovor: 
„Daleč od oči, daleč od srca“...

Kako gledaš kot koroška 
Slovenka v Ljubljani na tre
nutni položaj Slovencev na 
Koroškem?
V vseh letih svojega ,.politične

ga" in kulturnega delovanja in 
ustvarjanja sem spoznala le eno 
resnico . . . pravo orožje naroda 
za svoj obstoj je samo njegova 
kultura .. .

Tvoja največja želja, ki jo že
liš sporočiti bralkam in bral
cem Našega tednika?
Citat iz moje božične pesmi: 
Ko pride večer, se v nebo 

ozrem in v srcu se luč prižge, 
zaželim srečo in mir v srcu vsem 
ljudem ljubezen in upanje."
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Je generalni tajnik Cerkvene
ga odbora za pripravo papeže
vega obiska v Sloveniji in direk
tor Zavoda sv. Stanislava v Št. 
Vidu pri Ljubljani. V tem zavodu 
je Škofijska klasična gimnazija 
- prva klasična gimnazija po 
osamosvojitvi Slovenije.

Koliko romarjev pričakujete na srečanjih
s papežem?
Papež bo obiskal vse tri slovenske škofije. 

Zato načrtujemo tri množična srečanja, v 
Ljubljani, Mariboru in Postojni. Ocene o števi- 
lu romarjev na posameznih krajih so še zelo 
okvirne. Po teh ocenah pričakujemo v Ljublja
ni in Mariboru od sto do stopetdeset tisoč lju
di, v Postojni, kjer se bo s papežem srečala 
mladina, pa do petdeset tisoč. Pri tem naj 
poudarim, da predvidena srečanja s svetim 
očetom niso le nekakšne množične manife
stacije, pač pa bodo to duhovni in milostni do
godki. Teh bodo deležni le tisti, ki se bodo po
trudili in se osebno srečali s svetim očetom. 
Mnogi namreč menijo, da bo bolj udobno se
deti doma pred televizijo, kot pa kaj žrtvovati 
in oditi na srečanje. Kdor se želi notranje du
hovno obogatiti ob tem pomembnem dogod
ku, se bo moral srečanja s svetim očetom 
osebno udeležiti.

V čem vidite največji pomen papeževega
obiska za slovensko katoliško Čerkev?
Ko so iz Rima sporočili datum papeževega 

obiska, so slovenski škofje izbrali geslo, ki naj 
povzame vsebino obiska. To geslo je: „Oče, 
Potrdi nas v veri!" In prav to pričakujemo od 
tega pomembnega dogodka. Da bi bili nam
reč potrjeni v veri, da bi se osvestili, kako so 
krščanske vrednote tiste, iz katerih je živel 
naš narod več kot tisoč let in je bil zato sposo
ben kljubovati najrazličnejšim preizkušnjam, 
kj so prihajale od zunaj. Naši predniki so ohra
nili notranje zdravje in duhovno vitalnost. Prav 
te vrednote izrazito potrebujemo v sodobnem 
času, ki od vsakega človeka zahteva maksi
malno osebno angažiranost v življenju, prav 
tako duhovno in moralno trdnost, če naj dobro 
odgovorimo na izzive časa in naloge, ki nam 
jih je Bog zaupal.

te za slovensko državo?
Za slovensko državo bo papežev obisk prav 

tako izjemnega pomena. Sprejela bo državni
ka, ki nas je po osamosvojitvi prvi priznal in s 
svojo velikansko moralno avtoriteto odstranil 
marsikateri dvom pri drugih državnikih, ki so

Msgr. dr. Borut

GOST
NAŠEM

TEDNIKU
kmalu nato storili isto. V teh dneh bo naša 
država v središču svetovnega zanimanja in ni 
vseeno, kako se bo predstavila. Priprave za to 
potekajo intenzivno, tako na cerkveni kot na 
državni ravni. Cerkveni in civilni odbor za pri
pravo obiska dobro sodelujeta, kar kaže na to, 
da se naša država zaveda pomena obiska 
svetega očeta.

Bo papežev obisk imel tudi posledice za 
odnose med slovensko katoliško Cerkvi
jo in državnimi oblastmi? Konkretno ka
tere?
Katoliška Cerkev že dolgo časa želi urediti 

odnose z državo. Pogovori znotraj Krovne ko
misije so v teku, vendar pravih rezultatov še 
niso dali. Tudi zato, ker se zdi, da je na strani

države premalo politične volje. Tudi stara 
mentaliteta izrivanja Cerkve iz javnega pro
stora ni presežena. Ko se bo vse omenjeno 
obrnilo na bolje, bo tudi laže urediti odnose 
med Cerkvijo in državo. Zaradi bližine pa
peževega obiska v Cerkvi ne nameravamo hi
teti, saj želimo kvalitetne in trajne rešitve in ne 
zgolj nekakšne lepotne popravke sedanjega 
stanja, zato da bi imela država pred papežem 
manj slabo vest.

Predvidena naj bi bila tudi beatifikacija 
škofa Slomška. Vendar rimska kongre
gacija še ni odločila, ali bo škof Slomšek 
razglašen za blaženega. Zakaj ne?
Za beatifikacijo škofa Slomška nisem odgo

voren, zato na to vprašanje ne morem dati na
tančnejšega odgovora. Povem lahko le, da so 
svetniški postopki dolgi in zamotani in očitno 
vse stvari še niso pripravljene do zadovoljne 
mere.

Papežev obisk v Sloveniji ima velik po
men za ves slovenski narod, torej tudi za 
koroške Slovence. V kateri obliki upoš
teva spored obiska zamejske Slovence?
Zamejski Slovenci ste na posamezna 

srečanja s svetim očetom prav lepo povablje
ni, kar so škofje že velikokrat povedali. Prav 
tako se v odboru trudimo, da bi odgovorne pri 
vas obveščali o našem delu. Za zamejske 
Slovence bo imel ta obisk prav takšno razsež
nost kot za nas, ki živimo v matični domovini, 
namreč potrditev v veri in upajmo, da tudi utr
ditev v lastnih narodnih in kulturnih koreninah.

Vse informacije bo ob pravem času posre
doval gospod Jože Marketz z Dušnopastir- 
skega urada. O delu našega odbora ga sez
nanjamo do tiste mere, kolikor je do sedaj po
trebno. Ob izvedbi neposrednih priprav in zbi
ranja imen tistih, ki bodo hoteli priti na sreča
nja, bomo predstavnike zamejskih Slovencev, 
kakor tudi zdomcev in izseljencev povabili na 
odbor in dali natančna navodila o prihodih in 
potrebnih zadevah, ki jih bodo morali vedeti 
romarji in njihovi spremljevalci.

Janko Kulmesch

Papež v Sloveniji

Predvideni spored
17. maja je ob papeževem prihodu 

Predvidena slovesnost, na kateri mu bodo 
izkazane vojaške časti. Predsednik države 
Ml|an Kučan mu bo izrekel dobrodošlico, or
ganizirano pa bo tudi krajše srečanje z di- 
P°matskim zborom. Uradno srečanje med 
Papežem in predsednikom bo potekalo v 
protokolarnem objektu Grad Brdo pri Kran

ju, kjer se bo papež srečal tudi z drugimi na
jvišjimi predstavniki slovenske oblasti.

18. maja bo papež na svoj 76. rojstni 
dan in ob 1.250-letnici navzočnosti kršč
anstva na Slovenskem maševal v Stožicah 
pri Ljubljani. Istega dne je predvideno sreča
nje s predsednikom vlade Janezom Drnovš
kom ter srečanje z mladimi v Postojni.

19. maja bo papež preživel v Mariboru, 
kjer bo del slovesnosti namenjen tudi pred
videni beatifikaciji škofa Antona Martina 
Slomška (razglasitev za blaženega je odvis
na od tega, ali bo rimska kongregacija pra

vočasno sprejela odločitev. Posebno pozor
nost bo papež namenil predstavnikom kul
turnega in znanstvenega življenja, s kateri
mi se bo sešel popoldne. Poslovilna sloves
nost je predvidena na letališču v Mariboru. 
Pa še to: do Maribora ter nato do Rima bo 
papež letel z domačo letalsko družbo Adria 
Airways, kar je posebna redkost in čast.

Zaradi lažjega nadzora bo na prizo
rišče mogoče vstopiti le s posebnimi vstop
nicami, ki bodo brezplačne.Do vstopnic 
bodo brez težav lahko prišli tudi slovenski 
zamejci in izseljenci.
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KLASIKA:

Nova zgoščenka 
z deli A. Ajdiča 

in U. Kreka
Te dni so predstavili v Ljublja

ni novo zgoščenko (CD) s kla
sično glasbo oz. za klasičen 
orkestrski sestav pisano sodob
no glasbo. Oba skladatelja - 
Uroš Krek in Alojz Ajdič sta po
vezana prijateljsko že precej let, 
še od tedaj, ko je mojster Uroš 
Krek uvajal (samo)svojega 
učenca Alojza Ajdiča v lepote 
skladateljevanja. Skupna je 
obema tudi neka barvitost in 
neko čutenje, ki je značilno za 
naš prostor.

Prva skladba na novi 
zgoščenki je Koncert za klavir in 
orkester Alojza Ajdiča, delo, ki 
bo gotovo še precej igrano, saj 
je kot tudi ostale skladbe na 
zgoščenki globoko začuteno in 
obenem slušno simpatično (kar 
danes ni zelo pogosto). Pianist 
Aci Bertoncelj ter dirigent Milivoj 
Šurbek sta skupno s simfoniki 
ljubljanskega radijskega orke
stra vestno in umirjeno interpre
tirala nelahko delo.

Prav tako prvič na zgoščenki 
je t. im. „Canticum Resianum" 
staroste slovenskih skladate
ljev, mojstra Uroša Kreka. Ta 
„Canticum“ je pravzaprav suita 
petih pesmi, morda nekakšna 
zahvala skladatelja Kreka 
odročni Rezijski dolini, katere 
originalna glasbena tradicija je 
dala mojstru precej pobud pri 
glasbenem snovanju. Igra go
dalni orkester slovenske filhar
monije, dirigent Marko Munih, 
solistka Eva Novšak-Houska, 
mezzosopran.

Podobno folkloren, toda osre
dotočen na panonsko-srbsko 
stran je pogosto izvajani 
»Rapsodični ples“ istega moj
stra. Ta skladba je po svoji do
delanosti in melodiki našla svoj 
prostor in je skorajda repertoar
no delo.

Obema skladateljema, ki sta 
s Koroško že mnogo let srčno 
povezana, želimo še naprej 
mnogo navdiha pri skladatelje- 
vanju! « F

Globašani pripravljajo š>fjeloški pasijon
Premiera bo 17. marca 1996 na začetku Globaškega kulturnega tedna.

Kdaj so Globašani zadnjič upri
zorili pasijon, se na hitro nihče ne 
spominja več - vsekakor je že več 
desetletij od tega. Domačin Šte
fan Gregorič ugiba in se nato le 
spomni nekaterih podatkov iz 
zadnjega pasijona. ..Natančnega 
datuma uprizoritve pa tudi jaz ne 
vem,“ pravi Gredgorič, »čeprav 
sem takrat igral Kristusa. Bilo pa 
je pred približno osemintrideseti
mi ali štiridesetimi leti. Režiser je 
bil Lojz Gregorič, ob strani pa mu 
je stal Vinko Zaletel.“ Kateri pasi
jon so takrat igrali, pa tudi on ni 
vedel povedati.

Kakorkoli že, Globašani so se 
zopet opogumili ter konec prete
klega leta pričeli s pripravami za 
uprizoritev novega pasijona - 
škofjeloškega. Sodelujejo kar trije 
domači pevski zbori (mešani, 
moški in cerkveni pevski zbor) ter 
15 oseb, ki uprizarjajo določene 
podobe. Režijo vodi domači žup
nik dekan Peter Sticker, ki je vlo
go škofjeloškega pasijona (fone
tična transkripcija) kupil v neki 
knjigarni v Ljubljani in ki se je po
sebej zbrano pripravil na to nalo-

„Besedilo škofjeloškega pasijona je tuje 
podjunskemu narečju in polno germanizmov, 
kljub temu ga bomo skušali podati v original
ni obliki.11 PETER STICKER

9° ~ nenazadnje je to prvi pasi
jon, katerega vodi sam. Sticker: 
•Besedilo je tuje podjunskemu na
rečju in polno germanizmov, kljub 
femu ga bomo skušali podati v 
originalni obliki. Posebnost 
škofjeloškega pasijona pa je ta, 
da je le malo dialogov!"

Celotnega škofjeloškega pasi
jona Globašani sicer ne bodo 
igrali, pač pa bodo pričeli s pri
zorom (podobo) cvetne nedelje. 
Besedila je za približno 40 do 50 
m'nut, povezano s starimi pasi
jonskimi pesmimi iz Podjune pa 
oo uprizoritev trajala dobro uro in 
Pol. Poleg režiserja Petra Stickra 
ln Brede Varl (pripravlja sceno) je 
potrebno še posebej omeniti do
mačinko Inge Koren, ki je celotne
mu »projektu" vseskozi velika 
opora.

Na Koroškem poznamo Dra- 
bosnjakov pasijon, kapelški pasi
jon - za škofjeloškega vedo le 
redki. Korenine tega pasijona se
gajo nazaj v leto 1720. Pobudnik 
škofjeloškega pasijona iz leta 
1721 je bil glavar loškega gos
postva in predstojnik bratovščine 
Rešnjega telesa baron Anton 
Ecker. Na njegovo prošnjo in na 
prošnjo loškega kapucinskega

konventa je graški provincial 
Krištof v soglasju s celovškim de- 
finitorjem leta 1720 dovolil, da 
loški kapucini oskrbe in vodijo 
spokorno procesijo, kakršne so 
bile na veliki petek v Ljubljani in 
Novem mestu. V nasprotju z dote
danjimi procesijami, ki so imele 
nemško besedilo, je bilo loško be
sedilo slovensko, saj so ga poleg 
meščanov morali govoriti tudi pre
prosti okoliški »igralci". Voditelj 
procesije je bil o. Romuald, ki je 
verjetno tudi sam oskrbel besedi
lo. Mnoge jezikovne posebnosti 
pa dopuščajo celo možnost, da je 
bilo več prevajalcev. Vsekakor je 
bilo zahtevno besedilo nalašč pri
lagojeno preprostemu predstav- 
Ijalcu, zato je v njem tako očitno 
uveljavljeno domače narečje. Pe
snitev je razdeljena na 13 drama- 
turgičnih podob z več kakor 1000 
verzi in z napotki za posamezne 
skupine.

Premiera škofjeloškega pasijo
na bo ob priložnosti pričetka Glo
baškega kulturnega tedna (v ne
deljo, 17. marca 1996, v farni 
dvorani v Globasnici), katerega 
prirejata SKD Globasnica in SPD 
»Edinost" iz Štebna.

Franc Sadjak

DUNAJ:

Od slovenske arhitekture do aforizma
Stalnica slovenskih kulturnih predstav je dostikrat zaznamovana z 

nostalgično obarvanimi spomini na skupno usodo mest Dunaj in Ljub
ljana. Kar pomeni Cankar za literaturo, je Plečnik za arhitekturo. Oba 
veljata kot poroka kulturne in umetniške avantgarde, priznana glasnika 
surovih časov na pragu prve svetovne vojne.

Zato ni naključje, če se tudi pri 
odprtju razstave o delovanju 
enega najbolj priznanih sodob
nih arhitektov, Mariborčana Pe
tra Gabrijelčiča, spominjajo 
skupnih korenin mestne arhitek
ture. Na to je opozoril tudi moj
ster Boris Podrecca, ki je sredi 
meseca januarja v galeriji Koro
tana spregovoril o sodobnih vi
dikih urbanizacije, namreč v po
menu »javnega prostora". Dina
mični razvoj mestnih struktur, 
vprašanje rasti življenjskega 
standarda, ki je v stalnem kon
fliktu z motorizacijo in ekono
mizacijo, zahteva tudi od arhi
tekta »novo ubrano etiketo". Pe
ter Gabrijelčič, ki spada med 
srednjo učiteljsko generacijo, 
uresničuje gradbene motive v 
verigi cesta, trg, vrata, mostovi,

loggia, kolonada in mestni bal
kon. Predvsem z gradnjami pre
ko vode - »moštvi - Brucken" je 
bilo tudi geslo razstave fotogra
fij, načrtov in modelov - si je 
Gabrijelčič pridobil priznanje in 
ugled.

Kletni prostori v hiši literature 
v neposredni bližini hektične 
„shopping-ceste“ Marije Pomoč
nice so že od decembra dalje 
nudili okvir za prikaz slovenske 
umetnosti. Po predstavitvi pisa
telja in slikarja Gustava Januša, 
krstni izvedbi nemške verzije 
zgodovinskega filma »Sloven
ska beseda na Koroškem" - z 
izredno dobrim obiskom - se je 
na povabilo celovške Mohorjeve 
ustavil še Žarko Petan. S svoji
mi aforizmi nam je pisatelj - ki 
ga poznamo kot režiserja in zdaj

intendanta slovenske RTV - 
posredoval kritično-ironične po
glede na zadnji dve desetletji. 
Mojster političnega aforizma 
(»Zgodovina se v Sloveniji piše 
po pisateljih in ne po vojnah", 
»Tudi v politiko se levo prehite
va", »Slovenci so šovinisti, ven
dar smo nasproti Slovencem") 
je v sproščenem pogovoru, ki 
ga je moderirala znana stro
kovnjakinja za zgodovinsko-po- 
litična vprašanja Christina von 
Khol zelo osebno in odprto go
voril tudi o svoji usodi pod biv
šim režimom, ta ga je obtožil po
litičnega izdajstva. V svojih 
anekdotah se je dotaknil tudi 
aktualnih dogajanj v Sloveniji in 
dejal: »Spet bom moral začeti s 
političnimi aforizmi . ..!“

H. S.

Slovensko zadružništvo

Nadaljevanje z 10. strani

enotni zadružni centrali za 
Koroško že v monarhiji, do 
poenotenja tudi v času Prve 
republike ni prišlo. Zveza ko
roških zadrug je konsekventno 
zagovarjala svojo samostoj
nost, stalno pa tudi operativno 
gospodarsko sodelovanje
vseh treh koroških zadružnih 
central. Pri avtonomiji je vztra
jala celo po »anšlusu".

Osnovna problema.
zaupanje v slovensko zadruž
ništvo je bilo v prvih povojnih 
et[h minimalno. Čeprav ni na 
vol|o bilanc medvojnega časa, 
ahko na osnovi vsaj dveh 
poročil v Koroškem Slovencu 
ugotovimo, da je prebivalstvo 
Polagoma spet dobilo zaupa
nje v slovenske posojilnice, 
medtem ko so vsi načrti na 
jagovnem področju propadli 

Juznokoroška gospodarska

zadruga je faktično morala 
prenehati z delovanjem. Za 
poslovno leto 1925 zasledimo 
vest, da so imele vse sloven
ske zadruge zaokroženo 4000 
članov. Vloge vseh so zao
kroženo znašale 415.000,- ši
lingov, posojila pa 333.000,- 
šilingov. V letu 1928 pa so slo
venske zadruge premogle
2.136.000, - šilingov vlog,
1.638.000, - šilingov posojil, 
rezervni fond pa je znašal zao
kroženo 193.000,- šilingov. 
Vedeti pa moramo, da so v ob
dobju porajajoče se gospodar
ske krize kmetje lahko iztržili 
za svoje zadolžene srednje 
kmetije (med 5-12 ha) med 
5.000 -12.000 šilingi. Tik pred 
»anšlusom" so bile nekatere 
posojilnice na robu likvidnosti 
in v hudih gospodarskih teža
vah. Za sanacijo z razliko z 
nemškimi zadrugami, ni bilo 
državnega denarja.

Informacije oddelka za naravo deželne vlade

Odpadke zakopati? 
Odpadke izkoristiti?

malni deponiji, ljudje sortirajo odpad
ke. To pod ekstremnimi pogoji. Nato 
se preostanek kompostira. Talna voda 
mora kljub temu biti zaščitena pred 
izcedno vodo. deponijske pline je tre
ba nekako zajeti, kljub temu pa je po
treben za te deponije delovno in fi
nančno zelo intenziven postopek. 
Nove sežigalnice smeti. Kar po seži
ganju ostane, je malenkostnih 3% 
ekonomsko in ekološko izkoriščenih 
odpadkov. Najnovejša generacija 
sežigalnic za odpadke deluje brez ne
varnosti za talno vodo in brez naravo 
onesnažujočih plinov. Pridobimo lah
ko ponovno uporabljive snovi kot 
npr. kovine in žlindro. Ostanke dim
nega plina (Rauchgas) lahko predela
jo v Arnoldsteinu. Energijo, ki nasta
ne pri sežiganju, lahko uporabimo ko
ristno kot tok in toplovodno energijo 
(Femwarme). Posebno pomembno je, 
da nova generacija sežigalnic ne pre
korači v Avstriji dovoljene meje iz
pušnih plinov za zrak, vodo in živ
ljenjski prostor. Za transport bi lahko 
poskrbela OBB. Nadalje ne potrebu
jemo nobenih dragih in onesnažujočih 
deponij. Te tri alternative ima Koroš
ka. Ocenjene so bile od ekspertov z 
vseh področij po zadnjem stanju teh
nologije. Zelo temeljito in natančno, 
kajti odločiti se moramo za najboljšo 
rešitev za problem z odpadki.

dipl. inž. Harald Tschabuschnig
strokovnjak dežele Koroške
za gospodarjenje z odpadki

Pri nas na Koroškem je vse v redu. 
Medtem, ko v drugih zveznih deželah 
investirajo ogromne vsote v nove de
ponije, si mi na Koroškem nismo za
zidali našo prihodnost. Sedaj bi se 
lahko odločili za najboljšo možnost 
odstranjevanja preostalih odpadkov. 
Na izbiro imamo tri variante: Reak
torska deponi ja. To je taka deponija, 
kakršno smo do sedaj imeli na 
Koroškem. Vse preostale odpadke ne
obdelano nasipavajo. Nadaljnjega 
uporabljanja oz. izkoriščanja ni. Tal
no vodo je treba ščititi pred izcedno 
vodo (Sickerwasser). Naravo ones
nažujoče deponijske pline je potrebno 
zajeti, da ne naredijo kako škodo. Re
aktorske deponije moraš dolgo časa 
opazovati. Poleg tega pa ne zadostuje
jo vse obstoječe za daljnoročno pri
hodnost. To pomeni: Potrebno bi bilo 
pet novih deponij, kratkoročno na 
vsak način ena v AWV Beljak. Dalj
noročno je to zelo draga stvar. Me
hanično biološki obdelovalni po
stopki za preostanke odpadkov z de
ponijo. Ta postopek je najdražji in ko
ličino odpadkov le malenkostno spre
meni. Pri tem mehanično biološkem 
postopku, ki je samo dodatek k nor-

Kaj imamo?
• Tri natančno kontrolirane 

alternative?

• Idealni trenutek za odločitev?

Kaj rabimo?
• Eno sežigalnico namesto pet 

novih deponij.

• Prevzeti odgovornost in ne 
producirati podedovana bre
mena (Altlasten)

OKO-nagradna igra
Pri sežiganju odpadkov ostane?
□ 20% □ 10% □ 3%

©
Pri sežiganju odpadkov nastala energija se lahko uporabi za?
□ toplovodno ogrevanje □ tok

Izžrebali bomo 100 praktičnih delitvenih sistemov za odplake za ekološko pri
jazna gospodinjstva. Nakrižajte pravilen odgovor. 0 Nalepite na dopisnico in 
pošljite na: Umweltabteilung der Landesregierung

Flatschacherstr. 70, A-9021 Klagenfurt 
Za vsa vprašanja na temo „odpadki“ je na razpolago

Informacijski telefon: 0463/33190-211 od poned. do četrtka od 14. do 16. ure
Eksperti deželne vlade se veselijo Vašega klica!
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PETEK, 1. marec
Kulturna obzorja

SOBOTA, 2. marec
Od pesmi do pesmi - 
od srca do srca

NEDELJA, 3. marec
6.30-7.00 Dobro jutro 
na Koroškem - duhov
na misel (Dorica Lepu- 
schitz)
18.00-18.30 Dogodki in 
odmevi

PONED., 4. marec
Majhen narod s krepki
mi gospodarskimi te
melji.

TOREK, 5. marec
Partnerski magacin.

SREDA, 6. marec
Glasbena sreda. 
Večerna 21.04-22.00 
Primorski obzornik

ČETRTEK, 6. marec
Rož - Podjuna-Žila

PETEK, 7. marec
Kulturna obzorja

Petek, 1. marec
ŽELEZNA KAPLA
Sladkarije - marmelade - 
želeji - proizvodnja v 
kmečkem gospodinjstvu 
Splošno: kvaliteta, dovoljeni 
dodatki, pravilno označeva
nje, prodaja, trženje 
Praksa: praktično pridobiva
nje marmelade, pokušanje in 
ocenjevanje
Referentka: Anni Kremser 
(bio kmetica, Štajerska)
Kdaj: od 9. do 12. ure 
Kje: gostilna Podobnik, Bela 
pri Železni Kapli 
Prispevek: S 50,- 
So pri reditelj :„Coppla Kaša"

ŠT. JANŽ
Parodija starih popevk 
„Moški - ljubezen - strast" 
Izvajajo: Katrin VVeber, Tho
mas Pohl, David VVagner (kla
vir) in Heidelinde Leutgob 
(režija)
Cas: ob 19.30
Kraj: k&k center v Št. Janžu

LOČILO
Predavanje: Rakasto obo
lenje - rak na debelem čre
vesu
Predavatelj: dr. Dušan
Schlapper
Čas: ob 19.30
Kraj: Posojilnica na Ločilu
Prireditelj: SPD ..Dobrač" na
Brnci

ŠT. JAKOB
DUMA LEVANTINA

NEDELJA
3. marec '96,13.30

PONEDELJEK, 4. marec 1996 
TV SLOVENIJA 1, ob 16.20

Jasne Knez 
Pesmi španskih Židov
Čas: ob 20. uri 
Kraj: farni dvorani 
Prireditelj: SPD „Rož“

ŠT. JAKOB
Tečaj angleščine
(10 x po 90 min.)
(nadaljevanje in za začetnike) 
Vodi: mag. Katarina Zablatnik 
Čas: ob 16.30 za otroke (pri
spevek: 800,-); ob 18.30 za 
odrasle (prispevek: 800,-) 
Kraj: Regionalni center

• 75 let slovenskega zadruž
ništva na Koroškem: majhen 
narod s čvrstimi gospodar
skimi temelji

• Pred štartom vigrednega de
la nogometnega prvenstva - 
za slovenski atletski klub bo 
naslednje polletje gola borba 
proti izpadu iz Zvezne lige. 
Pogled nazaj v 25-letno zgo
dovino kluba.

CELOVEC
Predstavitev knjig 
„Schwarzweil3e Geschich- 
ten“ in „Gedichte - Pesmi - 
Canti" Janka Messnerja. Av
tor sam bo bral pesmi in pro
zo. Glasbeni okvir: Kristijan 
Filipič (flavta) in Janez Grego
rič (kitara).
Kraj: Pri Joklnu, Badgasse 7 
Prireditelja: Založba Drava in 
KD pri Joklnu

BOROVLJE
Kmečki sejem 
Čas: od 14. ure dalje 
Kraj: naglavnem trgu

• Na klopci pred hišco sedi in 
fajfo tobaka kadi: praktični 
pripomoček kot želen pred
met strastnega zbiratelja

Sobota, 2. marec
BILČOVS
Občni zbor slovenskega 
prosvetnega društva 
,,Bilčovs“
Cas: ob 20. uri
Kraj: pri Miklavžu v Bilčovsu

VOGRČE
Veseloigra v treh dejanjih:
Moč uniforme
Čas: ob 19.30
Kraj: pri Florjanu v Vogrčah
Nastopa: Igralska skupina
KKD Vogrče
Prireditelj: KKD Vogrče

RADIŠE
Diapredavanje: „Radiše - 
z vidika priseljenca" 
Predava: Inge StrauG 
Kraj: v kulturnem domu 
Čas: ob 19. uri 
Prireditelj: SPD,.Radiše"

SVEČE
Videofilma: „Narečje pod 
Vrtačo - mlini in žage" in 
„Barbara, Lucija, pomoj - 
mlini na Djekšah"
Čas: ob 19.30
Kraj: v stari šoli v Svečah
Prireditelj: SPD,.Kočna"

ŠT. PRIMOŽ
Igra: „Skupno stanovanje" 
Kraj: v kulturnem domu 
Čas: ob 19.30 
Izvedba: gledališka skupina 
„DPD Svoboda Prevalje" 
Prireditelji: SPD Danica, 
SPZ, Gledališče ob Dravi

Nedelja, 3. marec
KOTMARA VAS
Veseloigra v treh dejanjih 
Moč uniforme 
Čas: ob 14.30 
Kraj: v farni dvorani 
Nastopa: Igralska skupina 
KKD Vogrče

Ponedeljek, 4. marec
CELOVEC
Zmenjena ura
Tema: Kaj nas čaka ob prelo
mu tisočletja?
S kom: z Vinkom Ošlakom 
Časa: ob 17. uri 
Kraj: v slovenskem pastoral
nem centru v Celovcu, 
10,-Oktober-StraBe 25

Sreda, 6. marec
ŠT. JAKOB
Pogovorni večer
Pomen simbolov ob prazno
vanju velike noči 
Predavatelj: mag. Klaus Ein
spieler
Cas: ob 19.30 
Kraj: Regionalni center

Četrtek, 7. marec
VOGRČE
Predavanje: Aktualna 
vprašanja spomladanske 
setve
Čas: ob 19. uri 
Kje: gostilna „pri Florjanu" 
Predavata: dipl. inž. Thomas 
KraOnitzer - Karntner Saat- 
bau, dipl. inž. Christine Mat- 
schek - Koroška kmetijska 
zbornica
Prireditelj: Kmečka j—or
izobraževalna skupnost -

petek,
1. marca 1996

Sobota, 9. marec
GRADEC
Čarobni piskrč
(Ziljska pravljica)
Kraj: Klub slovenskih štu
dentk in študentov 
Čas: ob 13.00 
Nastopa: Lutkovna skupina 
„Pikc9“ na Zilji

DUNAJ
Čarobni piskrč
(Ziljska pravljica)
Kraj: Klub slovenskih štu
dentk in študentov 
Čas: ob 17.00 
Nastopa: Lutkovna skupina 
„Pikca“ na Zilji

Nedelja, 10. marec
ŠMIHEL
Igra „Mala čarovnica, ki ni 
mogla biti zlobna" 
Nastopa: Otroška gledališka 
skupina KPD „Drava“, Žva- 
bek
Kraj: v farni dvorani 
Čas: ob 11. uri 
Prireditelj: KPD Šmihel

Ponedeljek, 11. marec
ŠT. JAKOB V ROŽU
Naša domača imena - pre
davanje o zgodovini in razvo
ju hišnih in ledinskih imen v 
Rožu
Predava: dr. Anton Feinig 
Kraj: Regionalni center 
Št. Jakob 
Čas: ob 19.30

Sobota, 16. marec
ČAJNA NA ZILJI
Najnovejši slovenski 
kinofilm „Carmen“
Kraj: kinodvorana v gostilni 
Plamenig v Dvorčah (VVert- 
schach) pri Čajni na Žilji 
Čas: ob 20. uri 
Prireditelji: SPD „Zila" in 
„Film Mladje" K DZ

ŽITARA VAS
Koncert orkestra mandolin 
iz Ljubljane
Kraj: ljudska šola v Žitari vasi 
Čas: ob 20. uri 
Prireditelji: SPD „Trta“ Žitara 
vas in SPZ

RAZSTAVE
ŠT. JANŽ
Vernisaža Gustava Ker- 
scheja „Zlato - srebro - 
modro - črno"
Čas: petek, 8. 3., ob 18.30 
Kraj: k&k center Št. Janž 
Prireditelj: SPD „Št. Janž"

CELOVEC
„lmpresije“ dipl. inž. 
Janeza Osvvalda 
Kje: Pri Joklnu, 1. nadstr. 
Razstava bo na ogled do 
5. 3.1996

BEGUNJE
Razstava slik 
Saše Habernik
Kje: Galerija Avsenik

w

od petka, 1. marca, od 18. 
ure do nedelje, 3. marca, 
do 13. ure
Moliti z dušo in telesom 
Voditelja: Elisabeth Koder 
in Paul Flintner

od petka, 1. marca, od 18. 
ure do nedelje, 3. marca, 
do 13. ure
Duhovne vaje za može 
„Kako danes živeti evan
gelij?"
Voditelj: Stane Kerin

od sobote, 2. marca, od 15. 
ure do nedelje, 3. marca, 
do 17. ure
Seminar: Tehnika učenja 
Voditelj: Karl Philipp Mau
rer

od sobote, 2. marca, od 15. 
do 18. ure do nedelje, 3. 
marca, od 9. do 12. ure
Hui Chun Gong („Vaje za 
povrnitev pomladi") 
Voditelj: prof. inž. Dušan 
Nendl

od sobote, 2. marca, od 
19.30 do 22.30, do nedelje, 
3. marca, od 9. do 12. in od 
14. do 17. ure 
Schiililerjeve soli 
Voditelj: Thomas Feichtin- 
ger

v ned., 3. marca, ob 19. uri
Koncert
sopran - Gabriele KraBnit- 
zer; klavir-Andrej Feinig 
Na sporedu bodo med dru
gim pesmi W. A. Mozarta, 
Schumana in Dvoraka

v ponedeljek, 4. marca, ob 
19.30
Zdrav način življenja 
Predavatelj: dr. Stanko 
Smolnig

od torka, 5. marca, od 18. 
ure do petka, 8. marca, do 
13. ure
Duhovne vaje za Živi rož
ni venec: „Živeti iz polno
sti življenja"
Voditelj: dekan Leopold Si
lan

v sredo, 6. marca, ob 19.30 
Predavanje: Depresije 
Predavatelj: univ. prof. dr. 
Hans Georg Zapotocky

v sredo, 6. 3., ob 19. uri
Trije svetopisemski veče
ri k berilom postnega ča
sa: O moči naše korenine 
Spremljevalec večerov:
mag. Božo Hartmann

v četrtek, 7. 3., ob 18. uri
Jezikovni tečaj: 
Slovenščina za napredu
joče
Voditeljica: Nadja Volav
šek
Kraj: v Celovcu, kapucinski 
klošter, VVaaggasse



PRIREDITVEpetek,
1- marca 1996

1450 A ex</us/v: 65 333.240.-*
48 PS + Komplettausstattung:
+ Heckscheibe mit Beifahrersitzbank + Heizung + Komfortsitz + Innenverkleidung 

+ Arbeilsscheinwerfer hinten + Ballonbereifung 10,5-18 u. 14,9-24

1600 440 ex<lusiv: 65 380.500.-
58 PS + Komplettausstattung:
+ 4fach-Zapfwelle + Heckscheibe mit Beifahrersitzbank + Heizung 

+ Komfortsitz + Innenverkleidung + Arbeitsscheinvverfer hinten

1650 440 ektlusiv: 65 4 >3.300.-*
Wahlweise 65 oder 70 PS + Komplettausstattung:
+ Radiokonsole + Heckscheibe mit Beifahrersitzbank + Heizung + Komfortsitz 

+ Innenverkleidung + Arbeitsscheinwerfer hinten + 340/75R20 u. 16,9R28

\Komtortda(hs(hale: 65 12.500.-
Aufpreis inkl. Radiokonsole, 2-Slufengebltise, Glassonnendach 

und 2 Dachscheinwerfer vorne

* Kundennettopreise

UHDNER TRAKTORENWERK 6250 Kundl / TiroJ

Zastopstvo za južno Koroško

Fa. Franz
Lamprecht
9135 Eisenkappel 

Železna Kapla 
Tel. O 42 38 / 333

• Service
• rezervni deli
• prodaja

Tudi rabljeni traktorji 
in stroji:

Lindner 420 SA 
Lindner 350 SA 
Lindner 450 A 
Lindner 22 A 
Steyr Plus 30 
Warchalowsky WT 32A 
Krasser Seilvvinden- 
traktor 20 PS 
in drugi stroji

[^POKLIČITE IN ZAHTEVAJTE INFORMATIVNE LISTE.

RAZNO

V soboto, 2. in nedeljo, 
3. marca
43. Koroško deželno 
prvenstvo sankaške 
tekme na naravni pro
gi z mednarodno ude
ležbo
Čas: sobota, ob 10. uri 
nedelja, ob 9. uri 
Kraj: v Lepeni-Koprivna

Najnovejši slovenski 
kinofilm „CARMEN“ 
Kraj: Alternativkino v 
Celovcu
Čas: sreda, 13. marca 
ob 18.50,
četrtek, 14. marca, ob 
21. uri
Prireditelj: „Film Mlad
je" Koroške dijaške zve
ze
Carmen - Slovenija, 
1995/ 96, 98 min.; Verti- 
go film; scenarij, režija: 
Metod Pevec, kamera: 
Tomislav Pinter; glasba: 
Urban Koder; igrajo: Na
taša Barbara Gračner, 
Sebastijan Cavazza ... 
Na velemestnem obrob
ju mlade, neodvisne, sa
mostojne balkanske 
državice živi dekle po 
imenu Carmen in nekaj 
klošarjev z malce manj 
prestižnimi imeni. Car
men rada pogleda v ko
zarec, to pa zato, ker je 
nesrečna. In nesrečna 
je zato, ker ima le ma
ter, očeta pa ne. Goran, 
mladenič, ki se v glav
nem trudi s pisanjem, se 
vanjo zaljubi...

Petek, 1. marca 1996, 
od 18. do 22. ure, sobo
ta, 2. marca 1996, od 9. 
do 17. ure
Schulilerjeve soli - 
mineralne snovi za 
življenje (seminar v 
nemščini)
Kraj: Regionalni center 
Št. Jakob, farna dvora
na

Zveza slovenskih žena 
vabi na
petdnevno 
potovanje v Pariz
od 18. do 22. marca 
1996
Cena: 4300,-šil. 
Prijave sprejema 
Milka Kokot, 
tel. 0463 / 51 43 00-40

Izseljenci, pozor!
Bivše izseljence, ki doslej 
še niso napravili prošnje 
oziroma prijave na Sklad za 
žrtve nacizma (National- 
fonds der Republik Oster- 
reich tur Opfer des Natio- 
nalsozialismus, A-1017 
Wien, Parlament), opozar
jamo, da to še vedno more
jo narediti. Potrebne formu
larje ima Zveza slovenskih 
izseljencev v Celovcu, Tar- 
viser Str. 16/1, kjer je v po
nedeljkih in četrtkih od 9. do 
12. ure možno dobiti tudi 
pojasnila in nasvete za pra
vilno izpolnjevanje vprašal
nikov.
Svetujemo, da se teh mož
nosti poslužite.

Zveza slovenskih 
izseljencev

JEZIKOVNE
POČITNICE

za mlade od 10. do 16. 
leta od 30. junija do 20. 
julija ‘96 v Novem mestu

Prijave soreiema: Krščan
ska kulturna zveza, 10.- 
Oktober-Str. 25, 9020 Ce
lovec, tel. 0463 / 51 62 43 

Naša ponudba: tri ure 
pouka dnevno (razen v 
soboto in nedeljo) - skrb
no izdelan učni program, 
prikrojen potrebam otrok - 
polna integracija v vestno 
izbrano družino z otroki v 
isti starosti - ves čas teča
ja oskrba in pomoč naše
ga spremljevalca - spo
znavanje dežele in ljudi na 
kratkih izletih - možnosti 
za šport in razvedrilo, sre
čanje z mladimi - prevoz v 
Novo mesto in nazaj.

VERNISAŽA
Space & Harmony

STEFAN FERM
od 11. do 22. marca 1996 

Gevvolbe-Galerie, Theaterplatz 3, Celovec

Odprtje: 11. marca, ob 19. uri

IMPRESUM
MAŠ TEDNIK
k' ga TEDNIK - Lastnik (založnik) in izdajatelj: društvo ..Narodni svet koroških Slovencev", 
ln''ruZ.a?'°Pata Predsednik Nante Olip in osrednji tajnik Franc VVedenig, 9020 Celovec, 

UrP'?i?.ber_StraBe 25/IV.
erin£ Sn ma9- Janko Kulmesch (glavni urednik), Silvo Kumer (namestnik glavnega ur
an^//' , anc Sadjak (urednik), Marjan Fera (fotograf), Karl Sadjak (oglasni oddelek), vsi: 

20 Celovec, 10,-Oktober-StraRe 25/IV.

Tisk: Mohorjeva tiskarna, 9073 Viktring, Adi-Dassler-Gasse 4, telefon 0463/292664. NAS 
TEDNIK izhaja vsak petek. Naroča se na naslov: Naš tednik, 10,-Oktober-StraBe 25/IV, 
9020 Celovec; telefon uredništva, uprave in oglasnega oddelka: 0463 / 51 25 28. Telefaks: 

0463/51 25 28-22.
Letna naročnina: Avstrija 440,-; Slovenija 3000,- SIT; ostalo inozemstvo 750,- šil.; zrač
na pošta letno 1000,- šil.; posamezna številka 10,- šil.; Slovenija: 100,- SIT.
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ODBOJKA____________

Enns dvakrat 
premagal Dob s 3:0

V 7. krogu play-off tekmo
vanja v avstrijski odbojkarski 
ligi so Dobljani v dvorani v Št. 
Pavlu podlegli vodeči ekipi iz 
Ennsa jasno s 0:3. Na tej tek
mi v bistvu nikoli ni bilo dvoma 
o zmagovalcu, premočan je 
bil Enns. Poleg tega Dobljani 
niso nastopili v popolni posta
vi, kar jih je še dodatno slabi
lo, čeprav je novi legionar 
Janko Plesnik odigral solidno 
tekmo. 0:3 za Enns se je gla
sil tudi rezultat v avstrijskem 
odbojkarskem pokalu, razlika 
je bila le ta, da so Dobljani na
stopili na tujem. Čeprav je eki
pa trenerja Ivartnika bila tokrat 
malo bolje razpoložena, za 
zmago niza kljub temu na za
dostovalo.

V prihodnjem krogu tekmu
jejo Dobljani na tujem proti In
nsbrucku, ki zaseda le zadnje 
mesto na tabeli. V boju za 3. 
mesto (to mesto je tudi se
zonski cilj Dobljanov) je upo
števanja vredna le zmaga, 
kajti vse drugo bi predčasno 
pomenilo konec sanj o 3. me
stu. V primeru, da Dobljani 
premagajo Innsbruck, jim v 
zadnjih dveh krogih za dose
go cilja zadostuje že zmaga 
proti Hypu. Koroški derbi pa 
bo v soboto, 9. marca 1996, v 
Celovcu.

Zvezna liga (play-off)
1. Enns 7 7 0 21 4 27
2. Transver7 5 2 17 8 22
3. Hypo 7 4 3 14 12 16
4. Dob 7 3 4 11 12 16
5. Gleisdorf 7 16 7 19 7
6. Innsbruck 7 16 5 20 7

■ Rezultati 7. kroga:
Dob - Enns 0:3, Hypo - Gleisdorf 3:1,
Transver - Innsbruck 3:1;

LAHKA ATLETIKA_______

Peter Štern: 25 km 
v času 1:28:02

Peter Štern iz Bikarje vasi 
se stopnjuje iz teka v tek. Ta
ko je preteklo nedeljo na Du
naju (Praterlauf) izboljšal 
osebni rekord na 25 km za 
dobri dve minuti ter dosegel 
čas 1:28:02. S tem časom je 
bil v svoji starostni skupini (M 
20) najhitrejši, skupno pa je 
zasedel 3. mesto. Hkrati je bil 
ta tek tudi priprava za Dunaj
ski maraton (14. aprila), na 
katerem želi izboljšati osebni 
rekord. Za Dunajski maraton 
pa se zbrano pripravljajo tudi 
Mihi Mistelbauer, Kristijan Lo- 
pinsky in Globašan Peter 
Greiner. Vsi imajo le en cilj: 
prispeti v cilj in izboljšati oseb
ni rekord.

Smučarski tečaj SŠZ. 70 ljubite
ljev alpskega smučanja in smučanja na 
snežni deski (snovvboard) se je od 18. do 
24. februarja udeležilo tečaja, ki ga tradi
cionalno prireja Slovenska športna zveza. 
Razmere (sončno vreme in lepe proge) 
na Aprici v Lombardiji so bile odlične, ta
ko da je bilo vzdušje pri starejših in tudi 
najmlajših nadvse prijetno. Udeleženci so 
bili razdeljeni v šest skupin, ki so jih vodili 
prof. Milan Kupper, Kristijan Zeichen, Ri
hard Kunčič, Sever Pušnik, Tomo VVeiss 
in Danilo Prušnik (slika desno).

8. mesto Užnika na svetovnem prvenstvu
Možna bi bila še višja uvrstitev, če ne bi v zadnjem delu proge izgubil veliko časa.

Svetovno prvenstvo junior- 
jev v Švici - Kolajne Šentjanžan 
Daniel Užnik sicer še ni dosegel, 
pač pa dvakrat nadvse zadovolji
vo nastopil. V smuku je zasedel 
11. mesto, v superveleslalomu pa 
po najboljšem vmesnem času 8. 
mesto - zaostanek komaj 88 sto
tink sekunde. Možna bi bila bist
veno višja uvrstitev, če ne bi v 
zadnjem delu proge, kjer je bilo 
razmeroma ravno, izgubil veliko 
časa. Svetovno prvenstvo se na
daljuje danes z veleslalomom, 
kjer bo Užnik vozil na vse ali nič, 
kajti doseči želi kolajno.

Industrijski pokal na Mokri-
nah - Čim bolj se smučarska se
zona bliža koncu, tem boljši so 
nastopi šentjanških deklet. Pred
vsem Tatjane Zablatnik in tudi 
Brigitte Esel, ki sta preteklo nede
ljo na Mokrinah želi izredne uspe
he. Veleslalomsko tekmovanje 
(Industrie-Jugendcup) je bilo dob
ro zasedeno, kljub temu je Tatja
na Zablatnik zabeležila najhitrejši 
čas pri dekletih ter ponovno do-

POHOD___

18. zimski 
pohod 
„Arihova 
peč 1996“
Slovenska športna zveza, Sloven
sko planinsko društvo Celovec in 

Slovensko prosvetno društvo 
„Rož“ iz Št. Jakoba v Rožu

vabijo na
18. zimski pohod

v spomin na padle borce pod 
Arihovo pečjo, v nedeljo, 3. 3. 
1996, s pričetkom ob 9. uri 
(odhod h koči med _9. in 12. 
uro) pri Polancu na Čemernici 
(Hodnina) nad Št. Jakobom v 
Rožu. Pohod pa bo ob vsa
kem vremenu.

Daniel Užnik

kazala, da v svojem letniku sodi 
med najboljše na Koroškem. Ve
liko presenečenje je bila tudi Bri- 
gitta Esel (tekmuje v skupini mla
dink I), saj je v svoji starostni 
skupini zasedla 1. mesto. S tem 
rezultatom sta si obe izredno iz
boljšali točke, le-to pa je pri mla
dincih bistvenega pomena. Za- 
blatnikova se je v tej sezoni po
pravila že za 50 točk, kar od nje 
gotovo nihče ni pričakoval, saj le 
malo trenira - v ospredju je šola. 
Tudi v skupnem seštevku indu
strijskega pokala je Tatjana že na 
2. mestu, za prvo Cornelio VVink- 
ler zaostaja le še za 31 točk. Že

SMUČARSKI SKOKI______

Zahomčan Stefan 
Kaiser koroški prvak

Preteklo nedeljo ŠD Zahomec 
priredilo koroško prvenstvo in 38. 
skoke za Ziljski pokal. Ob lepem 
vremenu in lepo pripravljeni 
skakalnici gledalci niso videli le 
lepih skokov, pač pa tudi hud pa
dec domačina J. Kuglitscha, ki je 
moral z rešilnim avtom v bolniš
nico. Na srečo pa se ni huje poš
kodoval. Društveni kolegi Kuglit
scha so se tokrat odlično odreza
li, tako je na primer Stefan Kai
ser osvojil celo naslov koroške
ga prvaka v skupini šolarjev I 
(drugi je bil VValluschnig, prav ta
ko Za-homčan). Florian Riefent- 
haler pa je v skupini mladincev II 
osvojil bronasto odličje.

konec prihodnji tedna želi zmanj
šati zaostanek, kajti na programu 
sta zopet veleslalom in slalom.

Božanski pokal za otroke in 
šolarje (v Selah) - Predzadnjo 
tekmovanje za Božanski pokal je 
tokrat priredilo DSG Sele ter ga 
vzorno izpeljalo. 63 tekmovalcem 
se je nudila odlično pripravljena 
slalomska proga pri Pušelču v 
Jami, kjer je bilo letos v primerja
vi s preteklimi leti nadpovprečno 
veliko snega (nad 100 cm). Kako 
dobro so Selani pripravili progo, 
izpove dejstvo, da jo je vseh 63 
tekmovalcev uspešno izpeljalo 
Najboljši dneva je bil domačin 
Marko Roblek, pri dekletih pa Ka
trin Rottig iz Borovelj.
Rezultati:

ROŽ)

Janž) 1:29,65; 
otroci I (fantje): 1. Armin Michenthaler (SK Borovlj®
1 r>7 G7 O DnrnhorR Onklnl, /nCrt Cnlnl MC 1Q A Pfl'

(SD St. Janz) 1:19,71, 7. Andreas Muller (SD St. Jarh 
1:21,01,8. Marcel Ouantschnig (ŠD Št. Janž) 1:24,35; 
otroci II (dekleta): 1. Christina Scheriau (SK Borovlje! 
1:08,28, 6. Blanca Gentilini (ŠD Št. Janž) 1:14,90, 1\ 
Sarah Dovjak (DŠG Sele) 1:21,20; 
otroci II (fantje): 1. Marc Pucher (SK Borovlje) 1:04,47' 
3. Michael Sablatnik (ŠD Št. Janž) 1:07,74, 5. Matjaj 
Kelih (DSG Sele) 1:10,16, 10. Mathias Doujak (DSG 
Sele) 1:20,37;
šolarke 1:1. Katrin Rottig (SK Borovlje) 1:02,26, 4. Isa- 
beli Sablatnik (ŠD Št. Janž) 1:10,63, 5. Melanie DovjaK 
(DSG Sele) 1:13.77;
šolarji I: 1. Marko Roblek (DSG Sele) 1 ;01,11, 2. Frii 
drich Mak (DSG Sele) 1:01,97, 4. Christian Kofer (Sl 
Št. Janž) 1:03,28, 14. Thomas Edlinger (DSG Sele) 
1:19,46;

šolarke II: 1. Jana Roblek (DSG Sele) 1:09,78;
šolarji II: 1. Florian Mak (DSG Sele) 1:02,67, 3. StefaJ 
Matschitsch (ŠD Št. Janž) 1:06,79, 4. Patrick DoujaK 
(ŠD Št. Janž) 1:06,95;

Društveno 
prvenstvo DSG Sele
DSG Sele vabi vse člane 

(in seveda tudi goste, za 
katere je pripravljena po
sebna skupina) na društve
no smučarsko prvenstvo, ki 
bo v nedeljo, 3. marca 1996. 
s pričetkom ob 13. uri pri 
Pušelču. Prijave od 12. ure 
naprej na kraju tekmovanja.



petek,
j 1- marca 1996 Šport

SAK se izogiba zimi kolikor gre 
- konec tega tedna v Koper

Danes teden se prične prvenstvo (SAK - Braunau: ob 19.30 na celovškem stadio
nu), toda kakor trenutno izgleda, za SAK še ne.

Blizu pol metra snega je na celovškem stadionu, ki se do petka gotovo 
ne bo stalil. Toda do srede popoldan kljub obljubam mestne uprave še ni 

bilo nič storjeno za čiščenje igrišča.

V Turčiji na enotedenskih pri
pravah je SAK našel idealne 
razmere, komaj pa se je vrnil, že 
9aje sprejela globoka zima. 
igrišče v Grabštanju je pokrito s 
skoraj polmetrsko snežno odejo - 
jasno, da trening na igrišču ni 
možen. Tako se je ekipa trenerja 
Kirisitsa kratko malo izognila v 
Rikarjo vas, kjer je igrišče sicer 
pospravljeno, toda trening je 
možen le ob poznem večeru. 
Prav_ zaradi tega se je vodstvo 
odločilo za ponovne (kratke) pri- 

i Prave v Ankaranu blizu Kopra, 
j kjer sta predvideni tudi dve pri- 
; pravljalni tekmi. Ekipa se bo od- 
i Peljala danes opoldne, vrnila pa 
i se bo v nedeljo popoldne, 
i Danes teden se prične že prvi 
i krog vigrednega dela prvenstva,
. toda kakor izgleda, za SAK še 
i ne- Na celovškem stadionu je 
i namreč še pol metra snega (do 

srede popoldan kljub obljubam 
j mestne oprave še ni bilo nič po- 

spravljeno - glej slika) in za 
i konec tega tedna je napovedano 
. ponovno padanje snega. Škoda,

saj je SAK želel pričeti prvenstvo 
na domačem igrišču ter opozoriti 
nase, kajti ORF načrtuje izvlečke 
s te tekme (proti Braunauu) prika
zati v petkovi športni oddaji. Mo
goče pa se bo le še zgodil čudež, 
tako da bo prihodnji petek igrišče 
na celovškem stadionu uporabno 
za tekmo.

Šmid operiran. Poškodovanih 
igralcev pri SAK je več ko preveč, 
pretekli torek pa je bil na kolenu 
operiran (atroskopija miniska) tu
di Marjan Šmid. Poškodba Šmida 
sicer ni tako huda kakor na pri
mer pri Blajsu, kljub temu je nje
gov nastop ob začetku prvenstva 
nadvse negotov.

NOGOMET V DVORANI

SAKU 12 Iv finalu
SAK U 12 I (trenerja Djurič/Ku- 

mer) iz Pliberka je dosegla finale 
na koroškem prvenstvu v dvorani, 
ki ga bodo odigrali to nedeljo v Št. 
Vidu. Posebno razveseljivo: SAK je 
izločil obe ekipi celovške Austrie 
trenerja Emila Fizvvieserja. Vmesni 
krog U 12 skupina A: 1. SAK (8), 2. 
Austria I (7), 3. Austria II (6), 4. ATUS 
Borovlje (6), 5. DSG Borovlje (1).

OBČNI ZBOR KFV

Raggautz spet predsednik
To soboto, 2. marca 1996, bo v 

Celovcu občni zbor Koroške nogo
metne zveze (KFV). Po predlogu 
posameznih razredov in lig bodo za 
predsednika ponovno izvolili doslej- 
šnjega predsednika ing. Herberta 
Raggautza. Za njegovega namest
nika želijo postaviti dr. T. Partla, W. 
Lippitza in A. Kollmana. Klubi bodo 
glasovali tudi o predlogu SV Spittal, 
ki želi ustanovitev posebnega od
bora za zvezno ligo in ki bi ga tre
nutno sestavljala SAK in Spittal.

POČASTITEV KFV

Srebro za SAK-ovca
V okviru občnega zboro KFV bo

sta v soboto prvič v zgodovni SAK 
počaščena tudi dva funkcionarja 
SAK. Odlikovanje v srebru bosta pre
jela podpredsednik SAK Andrej Ku
mer in blagajnik Milan Blažej. Oba 
funkcionarja sta že nad 15 let aktivna 
v klubu in sta v teh letih merodajno 
sooblikovala delovanje kluba.

Igrišče je bilo kar 
pri vratih apartma

jev, kar je še do
datno olajšalo ne- 
muden potek tre

ningov. Na tem 
igrišču je SAK od

igral tudi tekmo 
proti ll-ligašu Ge- 
rasdorf ter dose
gel nadvse zas
lužen neodločen 
rezultat (1:1). Če 

ne bi sodit pri
stranski pomožni

V Turčiji so našli izvrstne razmere, temu primemo sta bita nadpov- trener Gerasdorfa, 
prečna tudi vzdušje in požrtvovalnost vseh udeležencev. Na sliki vsi bi se zmagovalec 

udeleženci priprav (26) pred apartmaji hotela Attaleia, kjer so stanovali, gotovo glasil SAK.

Posnetki s priprav SAK
„George Weah“, tako 
so klicali igralci SAK 
animatorja hotelskega 
naselja, kije kaj kmalu 
postat velik navijač 
SAK, nenazadnje 
potem, ko je smet 
obleči majico kluba.

Miza je bita pokrita z ovitki 
„hamburgerjev“ ki so jih igral
ci (predvsem vratarji) ob izle

tu v mesto Antalyo uživali v 
neki povsem neturški resta

vraciji. Vratar Preschern: 
Jelo je hrepenelo po čem 

domačem!"



Vogrske gledališke „zvezde“

Premiera „MoČi uniforme61 je bila na pustno soboto pri Florijanu v Vogrčah, nastop igralske sku
pine Katoliškega kulturnega društva Vogrče - pod režijskim vodstvom predsednika Pepeja Polesniga (na ve
liki sliki desno, kateremu je pomagal Franci Končan - pa je bil nadvse posrečen in odmeven. Zaslugo za to 
imajo v prvi vrsti zares talentirani igralci, kot npr. Herman Enzi (na mali sliki) in Alojz Kerbitz.

Tako ni čuda, da bodo morali igro ponoviti v Vogrčah (v soboto, 2. marca, ob 1930 pri Florijanu). Možnost, 
da spoznajo Vogrške gledališke „zvezde“, pa imajo tudi Rožani: v nedeljo, 3. marca, bodo Vogrjani gostova
li z igro „Moč uniforme" v Kotmari vasi (ob 14.30 v farni dvorani).

GLAS IZ LJUDSTVA

FRLOŽEV LUKA

Po milosti novih jezi
kovnih spak in zlorab pa 
po zaslugi splošne po- 
neumnitve smo vsi ko
roški Slovenci, kakor sem 
bral v zadnjem NT na 1. 
strani (Promocija koroških 
Slovencev v R Sloveniji 
koristna za obe strani), v 
množični ceremoniji po
stali doktorji, Slovenke 
doktorice. Naj li čestitam?

Kljub tej nalezljivi sla
boumnosti se ne bom 
oglašal kot dr. Frložev 
Luka ali kot Frložev doh
tar.

Milena Koller, 
bančna nastav- 
Ijenka
Z možem živiva 
zelo varčevalno 
in zato menim, 
da se nama za
radi varčevalne
ga paketa ne bo 
treba odpoveda
ti navajenim 
potrebam. 
Pričakuje nas 
več davkov in 
manj davčnih 
olajšav, ker 
bodo investicije 
redkejše. Pri 
meni se bo 
varčevalni paket 
verjetno opazil 
le na hranilni 
knjižici, kamor 
bom dajala 
manj denarja. 
Koliko manj, 
tega pa še ne 
vem povedati.

Stanko Vavti, 
učitelj
Davčni paket 
me bo kar trikrat 
prizadel. Tako 
bodo nam uči
teljem znižali 
število nadur in 
dve leti nam ne 
bodo povišali 
plače. Poleg 
tega tudi davč
na obremenitev 
ne bo šla mimo 
nas. Sicer sem 
navajen živeti 
skromno, toda 
izgledi za pri
hodnost ne obe
tajo boljšega 
življenja. Tako 
si na primer ver
jetno ne bom 
mogel privoščiti 
več dopusta, in 
če, potem vse
kakor cenejše
ga.

Tinej Lesjak, 
sodni paznik
Kje vse bodo pri 
nas uradnikih 
varčevali, še ne 
vem natančno 
povedati. Vse
kakor menda 
spredaj in zadaj. 
Varčevalni pa
ket pa me ne bo 
prizadel le kot 
uradnika, pač 
pa tudi kot ma
lega kmeta. Do
slej sem bil de
ležen 100 % 
podpore, sedaj 
pa je bo vedno 
manj. Rezultat 
tega je, da bom 
moral varčevati 
povsod, začenši 
pri dopustu, pa 
tja do obiska 
gostiln.

fi)

Varčevalni 
paket - 

kje boste 
varčevali vi?

Pripravil Franc Sadjak

Flelena Močnik, 
upokojenka
Natančno še ne 
vem, v kakšni 
obliki bo varče
valni paket 
prizadel nas 
upokojence. 
Menim pa nas
lednje: današnja 
Avstrija gospo
darsko temelji 
na tem, kar smo 
mi pridelali, in 
zato mislim, da 
je to krivica, da 
se jemlje nam 
upokojencem 
del blaginje. Kar 
zadeva varče
vanje, pa smo 
tako in tako vsa 
leta živeli 
skromno, tako 
da nam to sedaj 
ne bo delalo 
preveč težav.

Lojz Gregorič, 
gostilničar
Nas gostilničar
je varčevalni 
paket ne bo pre
več prizadel, saj 
je naš davčni 
prispevek tako 
pa tako že vsa 
leta zelo visok. 
Menim, da nam 
bo varčevanje 
države prišlo 
celo v prid, kajti 
po navadi je 
tako, da se ljud
je, kadar jim gre 
slabo, še rajši 
družijo in zaradi 
tega zahajajo 
pogosteje v go
stilne. Varčuje 
se naj pri tistih, 
ki imajo nad
povprečno viso
ke dohodke.

Gusti Zablat- 
nik, mizarski 
podjetnik
Varčevalni pa
ket mene oz. 
mojega podjetja 
ne bo prizadel, 
vsaj ne toliko, 
da bi se zaradi 
tega moral od
povedati eni ali 
drugi stvari. Že 
minulo leto sem 
znižal število 
delavcev, kar m' 
je prišlo kar 
dvakrat prav: na 
eni strani je bila 
zaradi tega bi
lanca pozitivna, 
po drugi strani 
pa me zaradi 
manjšega šte
vila delavcev 
sedaj varčevala1 
paket ne priza
dene bistveno.


